
Rok XV nr 596 26 września 2019 • Gazeta bezpłatna • ISSN 1732-761X  • Redaktor wydania: Marta Czachórska• następne wydanie 3 października 2019 r.

 reklama

PREZYDENT LUBINA PYTA, 
KGHM ODPOWIADA
Miedziowa spółka właśnie 
odpowiedziała prezydentowi Lubina 
Robertowi Raczyńskiemu, który w 
lipcu zapytał ją w oficjalnym piśmie, 
czy to prawda, że tak duża kwota 
trafiła do autorów „słynnych wanien 
w hucie”.  STR. 2 I 3

ZAPROJEKTUJĄ STOPIEŃ 
WODNY I MOST
43 miesiące ma na zaprojektowanie 
stopnia wodnego na Odrze 
w Ścinawie firma, która wygrała 
przetarg. Właśnie podpisano umowę 
z wykonawcą.   STR. 9
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PRZESIEDLI SIĘ 
NA DWA KÓŁKA
Tłumy lubinian wzięły udział 
w Zwykłym Niezwykłym Przejeździe 
Rowerowym ulicami miasta, który jak 
co roku został zorganizowany z okazji 
Dnia bez Samochodu.  STR. 11

 » PKP Intercity potwierdza, że w Lubinie będą się zatrzymywać pociągi kursujące między innymi do Wiednia, Berlina, 
Świnoujścia czy Bielska Białej. Nowy rozkład zacznie obowiązywać od 15 grudnia. 
Lubin zyska kolejowe połączenie z Polską i zagranicą. W naszym mieście będą zatrzymywać się pociągi: TLK Wolin (pociąg 
wakacyjny), IC NightJet, TLK Szyndzielnia, IC Swarożyc, IC Mehoffer oraz IC Bolko.
– Naturalnym krokiem, po uruchomieniu linii Lubin – Wrocław, było dla nas włączenie stacji Lubin do dalszych połączeń 
międzymiastowych oraz międzynarodowych. Prezydent mocno o to zabiegał w Ministerstwie Infrastruktury – mówi Marcelina 
Falkiewicz, rzecznik prezydenta Lubina. Więcej na str. 3
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POCIĄGIEM DO 
BERLINA I NIE TYLKO! 
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                                   z TV Bolesławiec

reklama

142 kandydatów 
na posłów, 
trzech na 
senatorów
 Za niecały miesiąc 

wybory parlamentarne. 
13 października Polacy 
wybiorą swoich 
przedstawicieli do Sejmu 
i Senatu, którzy będą ich 
reprezentować przez 
najbliższe cztery lata. 
Sprawdzamy, kto 
kandyduje w naszym 
okręgu.

Lubin, jak i cały powiat 
lubiński, w przypadku 
wyborów do Sejmu należy 
do okręgu 1, czyli legnicko-
-jeleniogórskiego. O 12 man-
datów będą się tutaj ubiegać 
w sumie 142 osoby. Swoich 
kandydatów wystawiło sześć 
komitetów wyborczych: Pol-
skie Stronnictwo Ludowe, 
Prawo i Sprawiedliwość, 
Sojusz Lewicy Demokratycz-
nej, Konfederacja Wolność 
i Niepodległość, Koalicja 
Obywatelska PO .N IPL Zie-
loni, a także Koalicja Bezpar-
tyjni i Samorządowcy.

Jedynki dobrze znane
Na pierwszych miejscach 

list znajdziemy osoby dobrze 
znane w Lubinie, ale i nazwi-
ska nierozpoznawalne. Listę 
Koalicji Bezpartyjni i Samo-
rządowcy otwiera staro-
sta lubiński Adam Myrda. 
Jedynką PiS-u w naszym 
regionie jest polityk i wielo-
letni poseł Adam Lipiński. 
Były wicemarszałek woje-
wództwa dolnośląskiego 
i były europoseł lubinianin 
Piotr Borys znalazł się na 
szczycie listy Koalicji Oby-
watelskiej. Jedynką SLD jest 
była posłanka Małgorzata 
Sekuła-Szmajdzińska. Listę 
PSL otwiera kandydat prze-
forsowany przez Kukiz’15 
Stanisław Żuk, w regionie 
zasadniczo nieznany, a Kon-
federacji Wolność i Niepod-
ległość – Waldemar Utecht 
z Sieradza.

N a 
dalszych 
m ie j s c ach 
każdej z sześciu 
list można znaleźć lubi-
nian czy też znanych samo-
rządowców lub polityków. 

Co dalej?
U Bezpartyjnych są 

m.in. starosta bolesławiecki 
Tomasz Gabrysiak czy czło-
nek zarządu powiatu lubiń-
skiego Kamil Polak-Salo-
mon. Koalicja Obywatelska 
wystawia m.in. legniczani-
na, posła Roberta Kropiw-
nickiego czy lubińskiego rad-
nego miejskiego Grzegorza 
Zielińskiego. Na liście SLD 
na czwartym miejscu zna-
lazł się związkowiec i wielo-

letni poseł z Lubina Ryszard 
Zbrzyzny, który po czterech 
latach przerwy, czyli jednej 
kadencji, próbuje wrócić do 
sejmowych ław. Z tego same-
go miejsca z listy PiS startu-
je lubinianin poseł i od nie-
dawna wiceminister energii 
Krzysztof Kubów. A na liście 
PSL na drugim miejscu znaj-
dziemy czołowego polity-
ka tej partii w naszym regio-
nie, byłego członek zarządu 
województwa dolnośląskie-
go – Tadeusza Samborskiego.

Jako ciekawostkę war-
to dodać, że z naszego okrę-
gu z Konfederacji Wolność 
i Niepodległość startuje syn 
Janusza Korwin-Mikkego, 
czyli jednego z liderów par-
tii – Kacper Korwin-Mikke.

Pełne listy kandydatów 
można znaleźć na stronie 
internetowej Państwowej 
Komisji Wyborczej.

Do senatu
W przypadku wyborów 

do Senatu kandydatów jest 
już znacznie mniej. Wybory 
odbywają się na innych zasa-
dach niż do izby niższej pol-
skiego parlamentu. Polska 
podzielona została na jedno-
mandatowe okręgi wybor-
cze, co oznacza, że senato-
rem zostanie kandydat, któ-
ry otrzyma najwięcej waż-
nych głosów wyborców.

Lubin i powiat lubiński 
należą do okręgu 3, gdzie 
zgłosiło się trzech kandyda-
tów do Senatu. O mandat 
senatora rywalizować będą: 
członek zarządu wojewódz-
twa dolnośląskiego lubinia-
nin Tymoteusz Myrda z Koa-
licji Bezpartyjni i Samo-
rządowcy, lekarz i senator 
Dorota Czudowska z PiS 
oraz posłanka, mieszkanka 
podlegnickich Kunic Elżbie-
ta Stępień z Koalicji Obywa-
telskiej.

Przypomnijmy, że wybo-
ry parlamentarne odbędą 
się 13 października. Lokale 
wyborcze czynne będą od 
godziny 7 do 21. Aby głos 
był ważny, każdy wyborca 
może wybrać tylko jednego 
kandydata na posła i jedne-
go na senatora.

MRT

Wybory odbędą się 
13 października
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 »KGHM, choć pienią-
dze już wypłacił, złożył 
skargę kasacyjną na 
orzeczenie sądu, który 
nakazał mu przelać 
około 55 mln zł na kon-
ta pomysłodawców 
kontrowersyjnego pro-
jektu racjonalizator-
skiego sprzed lat w Hu-
cie Miedzi Głogów. 
Miedziowa spółka 
właśnie odpowiedziała 
prezydentowi Lubina 
Robertowi Raczyńskie-
mu, który w lipcu zapy-
tał ją w oficjalnym piś-
mie, czy to prawda, że 
tak duża kwota trafiła 
do autorów „słynnych 
wanien w hucie”.

Pytam jako zaniepoko-
jony gospodarz Stoli-
cy Polskiej Miedzi: czy 

to prawda, że KGHM Pol-
ska Miedź S.A. planuje jed-
nak wypłacić te 55 mln zł 
za wnioski racjonalizator-
skie sprzed kilkunastu lat – 
słynne wanny w hucie? Po 
kilku latach starań udało mi 
się doprowadzić do obniże-
nia #PodatkuMiedziowe-
go, dzięki któremu KGHM 
zaoszczędzi ponad 100 mln 
zł rocznie. Czy te pieniądze 
pójdą jednak do „racjonali-
zatorów”!?” – pisał na swo-
im fanpage na Facebooku 
w lipcu prezydent Lubina, 
jednocześnie kierując do 
zarządu KGHM oficjalne 
pismo w tej sprawie.

Spółka zapłaciła
My pierwszy raz o spra-

wie pisaliśmy w połowie 
lipca w artykule „KGHM 
musi zapłacić kilkadziesiąt 
milionów racjonalizatorom 
od wanien”.

– Być może zarząd kom-
binatu nie chciał wygrać tej 
sprawy. Stąd moje wystą-
pienie o przedstawienie linii 
obrony tych pieniędzy, bo 
to nie są pieniądze zarządu, 
ale po pierwsze ludzi, któ-
rzy tam pracują, a po drugie 
akcjonariuszy, miasto Lubin 
jest akcjonariuszem – mówił 
wówczas w TV Regionalnej.
pl prezydent Raczyński.

W połowie sierpnia, gdy 
opublikowane zostało spra-
wozdanie zarządu z dzia-
łalności grupy kapitałowej 
KGHM w I półroczu 2019, 
dowiedzieliśmy się, że mie-
dziowa spółka już w czerw-
cu zastosowała się do pra-
womocnego wyroku sądu 
i wypłaciła racjonalizato-
rom 24 mln zł plus odset-
ki, czyli w sumie około 55 
mln zł. 

Opisali przebieg sprawy
Teraz zaś dzięki odpo-

wiedzi miedziowej spółki 
na pismo prezydenta Lubi-
na, dowiadujemy się, że 

KGHM złożył skargę kasa-
cyjną i uiścił już należną 
z tego tytułu opłatę sądo-
wą. Opisano także prze-
bieg całej sprawy. Informa-
cję tę publikujemy w cało-
ści poniżej:

„Pozwem z dnia 26 
września 2007 r. Powo-
dowie (14 osób fizycz-
nych) wystąpili przeciwko 
KGHM Polska Miedź S.A. 
(Spółka) do Sądu Okręgo-
wego w Legnicy z pozwem 
o zapłatę wynagrodzenia 
z tytułu korzystania przez 
Spółkę z projektu wynalaz-
czego nr 1/97/KGHM pt. 
„Sposób zwiększenia zdol-
ności produkcyjnej wydzia-
łów elektrorafinacji Huty 
Miedzi” za VIII okres obli-
czeniowy, wraz z należny-
mi odsetkami. Kwota rosz-
czenia (należności głów-
nej) została określona przez 
Powodów w pozwie na 
kwotę około 42 mln PLN 
(kwota główna bez odsetek 
i kosztów sądowych), odset-
ki na dzień 31 marca 2019 r. 

Prezydent Lubina pyta, 
KGHM odpowiada

Prezydent Raczyński poinformował o tym, że otrzymał odpowiedź 
od władz KGHM na swoim Facebooku
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Pociągiem do Berlina
i nie tylko!

 W około 3,5 godziny 
dostaniemy się z Lubina do 
Berlina, do tego pociągiem 
bezpośrednio dojedziemy 
między innymi do Wiednia, 
Budapesztu, Świnoujścia 
czy Szczecina – w internecie 
pojawił się rozkład jazdy 
pociągów PKP Intercity na 
nowy sezon 2019/2020. 

W naszym mieście będą 
zatrzymywać się pociągi: 
TLK Wolin (pociąg waka-
cyjny), IC NightJet, TLK 
Szyndzielnia, IC Swarożyc, 
IC Mehoffer oraz IC Bolko. 
Oznacza to, że z Lubina doje-
dziemy bezpośrednimi połą-
czeniami m.in. do Bielska 
Białej, Świnoujścia, Wied-
nia, Berlina, Budapesztu, 
Katowic, Krakowa, Szczeci-
na i Lublina. Takie informa-
cje podaje nam PKP Intercity.

– Ostateczny rozkład jaz-
dy na sezon 2019/2020, któ-
ry zacznie obowiązywać od 
15 grudnia br., zostanie udo-
stępniony pod koniec listopa-
da – informuje Agnieszka Ser-
beńska z zespołu prasowe-
go PKP Intercity, dołączając 
w mailu również planowane 
postoje pociągów w sąsied-
niej Legnicy, dzięki czemu 
dowiadujemy się, że zatrzy-
mają się tam:

– TLK Wolin rel. Bielsko 
Biała – Świnoujście – Bielsko 
Biała (pociąg wakacyjny),

– IC Karkonosze rel. Bia-

łystok – Jelenia Góra/
Szklarska Poręba 
– Białystok (ferie, 
majówka, wakacje),

– IC NightJet rel. 
Wiedeń – Berlin – 
Wiedeń,

– TLK Szyn-
dzielnia rel. Bielsko 
Biała – Świnoujście 
– Bielsko Biała,

– IC Swarożyc 
rel. Katowice – Świ-
noujście – Katowice,

– IC Mehoffer rel. Kraków 
– Szczecin – Kraków,

– IC Bolko rel. Szczecin – 
Lublin – Szczecin,

– IC Nałkowska rel. War-
szawa – Zgorzelec – Warsza-
wa,

– TLK Konopnicka rel. 
Wrocław – Zielona Góra – 
Wrocław.

– Naturalnym krokiem, 
po uruchomieniu linii Lubin 
– Wrocław, było dla nas włą-
czenie stacji Lubin do dal-
szych połączeń międzymia-
stowych oraz międzynaro-
dowych. Prezydent mocno 
o to zabiegał w Ministerstwie 
Infrastruktury i kilka tygo-
dni temu otrzymał oficjalną 
odpowiedź od ministra, z któ-
rej wynika, że jeżeli moderni-
zacja linii 289, którą prowa-
dzi PKP PLK, będzie przebie-
gała zgodnie z planem, czyli 
zakończy się do końca roku 
2019, będziemy mogli liczyć 
na to, że w 2020 roku Lubin 

znajdzie się na trasach relacji 
Wiedeń/Budapeszt/Przemyśl 
– Berlin, Katowice – Świnouj-
ście, Lublin – Szczecin, Kra-
ków – Szczecin oraz Świno-
ujście – Bohumin. Z nieofi-
cjalnego rozkładu jazdy PKP 
Intercity wynika, że projekt 
prezydenta zostanie zrealizo-
wany w najbliższym czasie – 
mówi Marcelina Falkiewicz, 
rzecznik prezydenta Lubina.

Choć PKP Intercity nie 
publikuje jeszcze tzw. rozkła-
dów plakatowych, to na por-
talu pasażera PKP PLK po 
podaniu daty po 15 grudnia, 
od kiedy ma zacząć obowią-
zywać nowy rozkład jazdy, 
można odnaleźć nowe połą-
czenia kolejowe z Lubina. 
Na tej samej zasadzie moż-
na przeszukać rozkład jazdy 
przewoźnika OBB.

 MARTA CZACHÓRSKA

Nowy rozkład jazdy ma obowią-
zywać od 15 grudnia
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Prezydent Lubina pyta, 
KGHM odpowiada

wynosiły oko-
ło 55 mln PLN. W odpowie-
dzi na pozew KGHM Polska 
Miedź S.A. wniosła o odda-
lenie powództwa w całości 
i wystąpiła z powództwem 
wzajemnym o zwrot niena-
leżnie wypłaconego wyna-
grodzenia za VI i VII rok 
stosowania projektu wyna-

lazczego nr 1/97/KGHM 
wraz z należnymi odset-
kami, podnosząc również 
ewentualny zarzut potrące-
nia wzajemnie dochodzo-
nych roszczeń. Kwota rosz-
czenia (należności głów-
nej) w powództwie wza-
jemnym została określona 
przez Spółkę na kwotę oko-
ło 25 mln PLN.

Zgodnie ze stanowi-
skiem Spółki, powództwo 
(wzajemne) jest zasadne. 
Spółka wypłaciła bowiem 
twórcom projektu wyna-
grodzenie za dłuższy okres 

stosowania pro-
jektu niż 
przewi-
dziany 
w zawar-
tej mię-
d z y 
s t rona-
mi pier-
w o t n e j 
u mow ie 
o dokona-
nie projek-
tu wyna-
l a z c z e -
go, w opar-
ciu o aneks 
do umo-
wy, prze-
d ł u żający 
okres wypła-
ty wynagro-
dzenia, któ-
rego waż-
ność Spółka 

kwestionuje. 
Ponadto, Spółka kwestio-
nuje racjonalizatorski cha-
rakter rozwiązania, a tak-
że fakt korzystania z projek-
tu jako całości, jak również 
jego kompletność i zdatność 
do zastosowania w dostar-
czonym przez Powodów 

kształcie oraz sposób licze-
nia efektów ekonomicz-
nych tego rozwiązania, któ-
re były podstawą wypłaca-
nego wynagrodzenia.

Wyrokiem z dnia 25 
września 2018 r. sąd odda-
lił powództwo wzajem-
ne i częściowo uwzględ-
nił powództwo główne do 
łącznej kwoty około 24 mln 
PLN, jednocześnie zasądza-
jąc odsetki w wysokości 
około 30 mln PLN, co sta-
nowi łączną kwotę 54 mln 
PLN. Obie strony postępo-
wania wniosły apelację od 
wyroku.

Wyrokiem z dnia 12 
czerwca 2019 roku Sąd 
Apelacyjny we Wrocławiu 
(Sygn. I ACa 205/19) odda-
lił apelacje obu stron, zmie-
niając wyrok sądu I instan-
cji jedynie w zakresie roz-
strzygnięcia o kosztach 
postępowania z powódz-
twa głównego przed sądem 
I instancji, obciążając nimi 
KGHM Polska Miedź S.A. 
Orzeczenie jest prawomoc-
ne i zostało wykonane przez 
KGHM w dniach 18-19 
czerwca 2019 r.”.

Można było
zainwestować

– Dzięki skutecznemu 
obniżeniu podatku KGHM 
zaoszczędzi tylko w tym 
roku ponad 100 mln zł, 
a w kolejnym nawet oko-
ło 250 mln! I zamiast zain-
westować je w bezpieczeń-
stwo pracy, pieniądze tra-
fiły na konta kilku byłych 
dyrektorów KGHM – pod-
sumowuje dziś prezydent 
Raczyński.

 MARTA CZACHÓRSKA

wynosiły oko-

stosowania pro-
jektu niż 
przewi-
dziany 
w zawar-
tej mię-
d z y 
s t rona-
mi pier-
w o t n e j 
u mow ie 
o dokona-
nie projek-
tu wyna-
l a z c z e -
go, w opar-
ciu o aneks 
do umo-
wy, prze-
d ł u żający 
okres wypła-
ty wynagro-
dzenia, któ-
rego waż-
ność Spółka 
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Alkohol – nie dla nieletnich
 » Alkohol to substan-

cja chemiczna – etanol. 
Jest składnikiem piwa, 
wina, szampana, wódki, 
likieru, whisky, koniaku 
i innych napojów alko-
holowych. Bez względu 
na rodzaj trunku, alko-
hol jest zawsze substan-
cją psychoaktywną. Po-
siada zdolność szybkie-
go przenikania do móz-
gu i wywołuje zmiany, 
których rodzaj i nasile-
nie są związane z pozio-
mem jego stężenia we 
krwi. Już po kilku minu-
tach od spożycia, po-
ziom alkoholu we krwi 
wzrasta, natomiast do 
maksymalnego stężenia 
dochodzi po upływie 
około 1 – 1,5 godziny. 
Choć jest legalny i po-
wszechnie spożywany, 
należy pamiętać, że jest 
trucizną z punktu wi-
dzenia toksykologii i po-
winien być traktowany 
z należytą ostrożnością.

Alkohol utrudnia kon-
centrację, zdolność 
uczenia się, pogarsza 

pamięć, koordynację, czuj-
ność i samokontrolę. Po jego 
spożyciu, człowiek często 
robi rzeczy, których normal-
nie by nie zrobił, zakłóce-
niu ulega bowiem ocena rze-
czywistości. Jak podaje Świa-
towa Organizacja Zdrowia 
(WHO), alkohol jest przy-
czyną około 60 różnego typu 
schorzeń, w tym niektórych 
nowotworów. Znajduje się 
na trzecim miejscu wśród 
czynników ryzyka dla zdro-
wia. Prawdopodobieństwo 
szkód spowodowanych alko-
holem zależy w znacznej mie-
rze od ilości wypijanych trun-
ków, przy czym naukowcy nie 
określili dotąd dawki całko-
wicie bezpiecznej, czyli takiej, 
która gwarantowałaby zupeł-
ny brak negatywnych konse-
kwencji dla zdrowia.

Alkohol, jako substan-
cja zmieniająca świadomość, 
jest dozwolony wyłącznie dla 
osób pełnoletnich. W przy-
padku dzieci i młodzieży do 
18. roku życia, każde użycie 
alkoholu jest nadużyciem. 
Młodzi ludzie mają znacz-
nie niższą tolerancję na alko-
hol niż osoba dorosła i zdecy-
dowanie szybciej się od niego 
uzależniają. W trakcie dojrze-
wania, intensywnie kształ-
tuje się osobowość, pozna-
wanie samego siebie i otacza-
jącej rzeczywistości. Alko-

hol może sfałszować odbie-
rane informacje, zniekształ-
cić obraz siebie i postrzega-
nia świata. Szacuje się, że spo-
żywanie alkoholu w mło-
dym wieku zwiększa ryzyko 
uzależnienia w przyszłości. 
Narażenie się na jego działa-
nie w młodości, może skut-
kować ograniczeniem zdol-
ności uczenia się i zapamię-
tywania, zaburzać funkcje 
poznawcze, zwiększać praw-
dopodobieństwo choroby 
psychicznej. Picie alkoholu 
przez nastolatków może tak-
że powodować spowolnienie 
wzrostu oraz zaburzenia hor-
monalne. Kolejnym negatyw-
nym skutkiem jest niewłaści-
wy rozwój kontroli emocjo-
nalnej, podejmowanie zacho-
wań ryzykownych, groźnych 
dla życia i zdrowia. Młody 
człowiek nie uczy się dojrza-
łych i skutecznych sposobów 
radzenia sobie ze stresem czy 
rozwiązywania problemów 
lecz nastawia się na natych-
miastową gratyfikację i doraź-
ne przyjemności.

Jak wynika z badań Euro-
pejskiego Centrum Monitoro-
wania Narkotyków i Narko-
manii ESPAD, przeprowadzo-
nych w 2015 r. wśród uczniów 
w wieku gimnazjalnym (15-
16 lat) i ponadgimnazjalnym 
(17 lat), napoje alkoholowe są 
najbardziej rozpowszechnio-
ną substancją psychoaktyw-
ną wśród młodzieży szkolnej. 
Próby picia ma za sobą 83,8% 
gimnazjalistów z klas trzecich 
i 95,8% uczniów drugich klas 
szkół ponadgimnazjalnych. 
W czasie ostatnich 12 miesięcy 
przed badaniem, jakiekolwiek 
napoje alkoholowe piło 71,7% 
młodszych uczniów i 92,7% 
uczniów starszych. W oce-
nach respondentów, poziom 
dostępności napojów alkoho-
lowych jest wysoki. Ucznio-
wie klas trzecich gimnazjów, 
a więc młodzież w wieku 15-16 
lat, uznali za bardzo łatwe do 
zdobycia: piwo – 47,6%, wino 
– 36,6% i wódkę – 34,2%. 
Jedynie niewielki odsetek tej 
grupy badanych uznał za nie-
możliwe zdobycie piwa (4,5%), 
wina (6,9%) i wódki (9,0%). 
Młodzież deklaruje podob-
ny poziom dostępu do tyto-
niu. Za bardzo łatwy do pozy-
skania uznało go 43,1% gim-
nazjalistów, za niemożliwy – 
jedynie 4,2% (Sierosławski J., 
Używanie alkoholu i narkoty-
ków przez młodzież szkolną. 
Raport z ogólnopolskich badań 
ankietowych zrealizowanych 
w 2015r., Warszawa 2015).

Często rodzice myślą, że 
ich ten problem nie dotyczy, 
ponieważ kochają swoje dzie-
cko, opiekują się nim. U wielu 
przeważa myślenie stereoty-
powe np. tylko dzieci z rodzin 
z problemem alkoholowym 
sięgają po substancje psycho-

aktywne lub dzieci, którymi 
rodzice się nie interesują, nie 
dbają o nie. Powinniśmy jed-
nak wiedzieć, że problem eks-
perymentowania z substancja-
mi psychoaktywnymi może 
dotyczyć każdego młodego 
człowieka, dlatego warto znać 
powody, dla których młodzież 
sięga po alkohol oraz wiedzieć, 
kiedy z dzieckiem rozmawiać 
na ten temat.

Dlaczego młodzi ludzie się-
gają po alkohol?

Jest wiele przyczyn sprzy-
jających spożywaniu napo-
jów alkoholowych przez mło-
dzież. 

Po pierwsze sam proces 
dojrzewania, kiedy to nasto-
latek przechodzi intensyw-
ne przemiany fizyczne, psy-
chiczne i społeczne. Jest to 
okres eksperymentowa-
nia, testowania i poszukiwa-
nia nowych doświadczeń. 
Alkohol kojarzy się wówczas 
z dorosłością, niezależnością, 
daje złudne poczucie lepsze-
go samopoczucia, odpręże-
nia, wprowadza atmosferę 
zabawy. Nastolatki obser-
wują, jak umiarkowane 
picie alkoholu jest atrak-
cyjne dla wielu dorosłych. 
Doznają pokusy zasmako-
wania „tej przyjemności”. 
Błędnie uważają, że alko-
hol pomoże im w przeży-
waniu radości, pozwoli zapo-
mnieć o kłopotach i smut-
kach, uprzyjemni spotkania 
z innymi ludźmi, jest nieod-
łącznym elementem uroczy-
stości, celebrowania sukce-
sów. Spożywają napoje alko-
holowe, aby dopasować się 
do otoczenia, zaspokoić cie-
kawość, wyrazić potrzebę 
buntu, zyskać uznanie w gru-
pie, uciec od problemów, 
z nudów. Co bardzo istot-
ne, czynnikiem wpływają-
cym na spożywanie alkoholu 
przez młodych ludzi jest jego 
łatwa dostępność i niska cena.

Jakie są czynniki chroniące 
młodego człowieka przed 
wystąpieniem zachowań 
ryzykownych, w tym przed 
piciem alkoholu?

Niezwykle istotne w przy-
gotowaniu dziecka do wejścia 
w okres dojrzewania są dobre 
relacje z rodziną, w tym silna 
więź z rodzicami. Ważne jest 
wsparcie udzielane dziecku, 
ale także wyraźna postawa 
rodziców negująca picie alko-
holu przez nieletnich. Pamię-
tajmy, że przyzwolenie ze stro-
ny dorosłych lub brak zainte-
resowania stosunkiem dzie-
ci do alkoholu i innych sub-
stancji może sprzyjać ich uży-
waniu. Kolejnymi czynnika-
mi chroniącymi są: zaintere-
sowanie nauką szkolną, hob-
by i regularne jego rozwijanie, 
praktyki religijne, wychowa-

nie w poszanowaniu norm, 
prawa i autorytetów spo-
łecznych, wysokie poczucie 
własnej wartości, relacje ze 
środowiskiem pozarodzin-
nym (bezpieczne sąsiedztwo, 
dobra atmosfera w szkole), 
cechy indywidualne (inteli-
gencja, umiejętności werbal-
ne, towarzyskość, rozwinięte 
mechanizmy samokontroli).

Kiedy rodzic powinien roz-
mawiać z dzieckiem o alko-
holu?

Rozmowę na temat napo-
jów alkoholowych najlepiej 
zacząć gdy nasze dziecko 
nigdy jeszcze nie próbowa-
ło po nie sięgać. Warto omó-
wić zagrożenia wynikają-
ce z picia alkoho-
lu oraz jakie 
skut k i 
może 

powodować 
decyzja o spróbowa-
niu napoju alkoholowego. 
Rodzic powinien pozwolić 
dziecku na wyrażenie swoje-
go zdania, słuchać i szanować 
poglądy dziecka. W dalszej 
części rozmowy warto ustalić 
jasne zasady dot. braku naszej 
zgody na picie dziecka przed 
ukończeniem 18. roku życia. 
Ustalamy jakie będą konse-
kwencje za złamanie zasad, 
upewniamy się czy dziecko 
dokładnie rozumie na co 
się umówiliśmy. Dobrze jest 
również omówić z dzieckiem 
w jaki sposób może radzić 
sobie z presją rówieśników, 
namawiających do picia.

Jeśli rodzic ma podejrze-
nie, że jego nastoletnie dzie-
cko spożywało alkohol, powi-
nien spokojnie o tym poroz-
mawiać, nawet gdy nie ma 
bezpośrednich dowodów na 
potwierdzenie swoich przy-
puszczeń. Rozmowę należy 
rozpocząć od zapewnienia 
dziecka o swojej miłości i tro-
sce o jego dobro. Następnie 
przedstawić swoje podejrze-
nia, niepokoje i przypomnieć 
wspólnie ustalone zasady.

Pamiętajmy, że nie ma 
bezpieczniejszych czy mniej 
szkodliwych napojów alko-
holowych. Zawsze, gdy dzie-
cko wypije napój z alkoholem, 
będzie pod jego wpływem.

To od nas dorosłych 
w dużej mierze zależy czy 
dzieci i młodzież będą mia-
ły dostęp do napojów alko-
holowych. 

Dlatego nigdy nie częstuj-
my osoby nieletniej alkoho-
lem, nie ułatwiajmy zaku-
pu i nie nakłaniajmy do jego 
spożywania, „próbowania”, 
nie pozwólmy się zwieść ste-
reotypowi „lepiej niech pije 
w domu niż poza domem”, 

nie popełniaj-

my przestępstwa w postaci 
sprzedaży napojów alkoho-
lowych. Jeśli jesteś świadkiem 
nielegalnej sprzedaży – REA-
GUJ np. zwróceniem uwagi 
sprzedawcy, że łamie prawo. 
Ponadto nie nadużywajmy 
alkoholu w obecności dzie-
cka, nie pokazujmy, że zaba-
wa i każda uroczystość musi 
być związana z piciem alko-
holu.

Miejski Ośrodek Pomo-
cy Społecznej w Lubinie od 
kilku lat prowadzi działania 
informacyjne i akcje profi-
laktyczne, które mają zwięk-
szyć świadomości dorosłych – 
w tym głównie sprzedawców 
napojów alkoholowych dot. 
zakazu sprzedaży i podawa-
nia alkoholu nieletnim. 

W bieżącym roku, do 
lubińskich sklepów zostały 
dostarczone przez terapeu-
tów informatory pt. „Zasady 
sprzedaży alkoholu”.

W trakcie powadzonych 
działań przypominamy, że 
w Polsce alkohol mogą sprze-
dawać tylko sklepy i lokale, któ-
re posiadają zezwolenie wyda-

ne przez prezydenta miasta czy 
odpowiednio wójta, burmi-
strza – właściwego ze względu 
na lokalizację punktu sprze-
daży. Kwestie tą reguluje usta-
wa o wychowaniu w trzeź-
wości i przeciwdziałaniu alko-
holizmowi. Ustawa zakazuje 
sprzedaży napojów alkoholo-
wych m.in. osobom do lat 18. 
W przypadku młodo wyglą-
dającego klienta, sprzedający 
lub podający napoje alkoholo-
we uprawniony jest do żądania 
okazania dokumentu, potwier-
dzającego wiek nabywcy. Kon-
sekwencją sprzedaży i poda-
wania napojów alkoholowych 
nieletnim jest cofnięcie zezwo-
lenia na sprzedaż alkoholu. 
Zgodnie z wyrokiem Naczel-
nego Sądu Administracyjne-
go z 2009 r., nawet jednorazo-
wa sprzedaż napoju alkoholo-
wego osobie poniżej 18. roku 

życia. jest wystarczającą 
przyczyną, aby cofnąć 

zezwolenie na obrót 
takimi napojami. 
Kolejną sankcją jest 
kara grzywny, któ-
rej podlega zarów-
no sprzedawca, 
jak i kierownik 
zakładu handlo-
wego czy gastro-
nomicznego, któ-
ry nie dopełnił 
obowiązku nad-
zoru. Sprzedaż 

alkoholu nieletnim 
jest w świetle ustawy 

przestępstwem i jeśli 
zostanie ono popełnio-

ne, można orzec prze-
padek napojów alkoholo-

wych, a także zakaz prowa-
dzenia działalności gospodar-
czej, polegającej na sprzedaży 
lub podawaniu napojów alko-
holowych.

Przypominamy, że zarów-
no osoby dorosłe, jak i mło-
dzież mogą skorzystać z ofer-
ty lubińskiego MOPS. W Sek-
cji Profilaktyki Uzależnień 
prowadzona jest grupa roz-
woju osobistego dla młodych 
lubinian, konsultacje indy-
widualne zarówno dla mło-
dzieży jak i dorosłych – rodzi-
ców, pragnących zgłębić wie-
dzę o tym jak wspierać dzie-
cko w trzeźwości, jak postę-
pować, gdy młody człowiek 
eksperymentuje z substancja-
mi psychoaktywnymi. Dzie-
ci w wieku szkolnym (7-15 
lat) zapraszamy do udziału 
w zajęciach Punktu Pomo-
cy Dzieciom. Szczegółowe 
informacje udzielane są pod 
numerami telefonu: 76 847 
63 55 oraz 72 32 07 707 lub 
w siedzibie Sekcji przy al. Nie-
podległości 31, codziennie 
od poniedziałku do piątku 
w godzinach pracy Ośrodka.

OPRACOWANIE MERYTORYCZNE:
IZABELA NOWAK

MOPS LUBIN
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A jednak...
 W lubińskim rynku stanęła 

nowa wystawa plenerowa. 
Nowoczesne perony 
z wygodnymi pociągami 
w biało-żółtych barwach 
Dolnego Śląska, stare 
lokomotywy i dawny budynek 
lubińskiego dworca, a do tego 
grupa rekonstrukcyjna 
w podróży koleją – takie i inne 
zdjęcia można zobaczyć na 
ekspozycji przygotowanej 
przez Muzeum Historyczne 
z okazji 150-lecia kolei 
w Lubinie.

Na 30 planszach oprócz zdjęć 
znajdują się ciekawe informacje, 
m.in. na temat historii linii nr 
289, łączącej Legnicę z Rudną 
Gwizdanów, dzięki której Lubin 
ma połączenie m.in. z Wrocła-
wiem a wkrótce także z Głogo-
wem.

Są także fotografie różnych 
modeli pociągów (lokomotyw 
i wagonów) – dawnych i nowo-
czesnych. A do tego zdjęcia z sesji 
Grupy Rekonstrukcyjnej Życia 
Codziennego wykonane na dwor-
cu w Legnicy. Pisaliśmy o tych 
fotografiach w artykule „Zdjęcia, 
które przenoszą w czasie”.

Wystawę „A jednak kolej!” 
można oglądać w lubińskim 
rynku do końca października.

MRT

 » Historycy i pasjonaci rozmawiali w lu-
bińskim ratuszu na temat kolei i transpor-
tu. Poruszane zagadnienia dotyczyły prze-
szłości, ale mogą też mieć wpływ na przy-
szłość. Organizatorami konferencji „A jed-
nak kolej!” byli Muzeum Historyczne w Lubi-
nie, Wrocławski Oddział IPN, Muzeum Śląskie 
w Katowicach oraz Instytut Historyczny Uniwersy-
tetu Wrocławskiego.

Po raz drugi konferencja 
odbywała się w Lubinie. 
Jej tematem była dzia-

łalność transportu kolejowe-
go w trudnych z wielu powo-
dów czasach.

– Na tę konferencję do 
Lubina zjeżdżają ludzie 
z całej Polski. W ubiegłym 
roku to ciekawe spotkanie 
znalazło tutaj swoje miej-
sce. Mamy propozycję, aby 
pasjonaci kolei przyjeżdża-

li do naszego miasta przez 
najbliższe pięć lat. Poru-
szane zagadnienia doty-
czą kolei w czasie kryzysów 
gospodarczych czy wojen. 
Jedna z prelekcji dotyczy 
powstania kolei w Lubi-
nie. Zapraszamy do udziału 
wszystkich mieszkańców, 
a za jakiś czas relacja z tego 
wydarzenia ukaże się w for-
mie papierowej – wyjaśnia 
Marek Zawadka, dyrektor 

Muzeum Historycznego 
w Lubinie.

Udział w konferencji był 
bezpłatny. Organizatorzy 
zaprosili mieszkańców regio-
nu do dyskusji. Obrady odby-
wały się w środę i w czwartek 
– 18 i 19 września.

– W swojej prelekcji poru-
szam sytuację kolei w latach 
80. minionego wieku. Wów-
czas pociągi jeździły, ale kolej 
miała swoje liczne bolącz-

ki. Wiele problemów, które 
zaczęły się w tamtym czasie 
można przenieść na współ-
czesny grunt – mówi dr 
Dawid Keller z Muzeum Ślą-
skiego w Katowicach.

Konferencja to płaszczy-
zna dla badaczy historii do 
wymiany poglądów, a jed-
nocześnie mogą dzięki temu 
znaleźć wspólnie rozwiązania 
dla poruszanych problemów.

– Tutaj także poznaje-
my to, co badamy. Te spot-

kania dały nam podstawy 
do tego, aby nie traktować 
transportu w sposób czysto 
techniczny, ale jako czyn-
nik budujący społeczeństwo 
i zmieniający to społeczeń-
stwo. Jako historycy przy-
glądamy się temu, co dzia-
ło się w przeszłości. W cza-
sie ostatnich 200 lat te kry-
zysy, o których rozmawiamy 
były powszechne. Były takie 
lokalne i te, które się działy 
na globalna skalę. Spoglą-

damy, jak próbowano sobie 
z nimi radzić i dzięki temu 
możemy uzyskać wiedzę, 
jakich błędów uniknąć – 
dodaje dr Keller.

Konferencję zorganizo-
wało Muzeum Historycz-
ne w Lubinie, Wrocławski 
Oddział Instytutu Pamięci 
Narodowej, Muzeum Śląskie 
w Katowicach oraz Instytut 
Historyczny Uniwersytetu 
Wrocławskiego.

MATEUSZ BENSZ 

Wystawę tworzy 30 plansz
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 Fot. Muzeum Historyczne w Lubinie

Taka konferencja została zorganizowana w Lubinie już po raz drugi. Jej tematem była działalność transportu 
kolejowego w trudnych z wielu powodów czasach
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Dyskutowali 
o kolejowych 
kryzysach
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Alarm bombowy w sądzie
 Z powodu informacji 

o ładunku wybuchowym 
w poniedziałek, 23 
września, ewakuowano 
budynek Sądu Rejonowego 
w Lubinie. Policja 
przeszukała obiekt. 
Okazało się, że był to tylko 
głupi żart.

Lubińska policja i straż 
pożarna zostały poinformo-
wane o ładunku około godz. 
10.

– Nieznany mężczyzna 
zadzwonił na numer alar-
mowy 112 i przekazał wia-
domość, że w budynku Sądu 

Rejonowego podłożył bom-
bę. W związku z tym szefo-
wie sądu i prokuratury podję-
li decyzję o ewakuacji pracow-
ników. Policjanci przeszuka-
li wszystkie pomieszczenia 
w budynku – informuje asp. 
szt. Sylwia Serafin, oficer pra-
sowy Komendy Powiatowej 
Policji w Lubinie.

Okazało się, że bomby nie 
było. Teraz policja szuka żar-
townisia. Za wywołanie fał-
szywego alarmu bombowe-
go grozi kara do 8 lat pozba-
wienia wolności. Sąd może 
sprawcę obciążyć również 
kosztami za akcję służb.  MB 
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Budynek sądu przeszukano, ale bomby nie znaleziono

Groził byłej 
partnerce
41-letni lubinianin może tra-
fić do więzienia nawet na sie-
dem i pół roku za wyważenie 
drzwi w mieszkaniu byłej 
partnerki i grożenie jej śmier-
cią. Dodatkowo mężczyzna 
uciekł jej samochodem.
Policjanci dostali zgłoszenie 
o kobiecie, która woła o po-
moc z balkonu jednego z blo-
ków na terenie miasta.
– Funkcjonariusze udali się na 
miejsce, gdzie zastali wystra-
szoną 31-latkę. Okazało się, 
że były partner kobiety wy-
ważył drzwi do jej mieszka-
nia, a potem groził pozbawie-
niem życia. Gdy pokrzywdzo-
na próbowała zawiadomić 
policję, mężczyzna zabrał klu-
czyki do jej służbowego samo-
chodu, a następnie odjechał – 
informuje asp. szt. Sylwia Se-
rafin z Komendy Powiatowej 
Policji z Lubina.
Policjanci odnaleźli pojazd na 
jednym z parkingów. Chwilę 
później zatrzymali także 
41-letniego mieszkańca Lubi-
na. Mężczyzna został już 
aresztowany na trzy miesiące. 
Ponieważ działał w warun-
kach recydywy, jego kara mo-
że być zwiększona o połowę. 
Za popełnione przestępstwo 
grozi do 5 lat pozbawienia 
wolności.  MB

 » Do kilku mieszka-
nek Lubina dzwonili 
oszuści, którzy poda-
jąc się za policjantów, 
próbowali wyłudzić 
informacje o kontach 
w banku. Jedna z nich 
usłyszała historię 
o pracownicy banku, 
która jest zamieszana 
w kradzież pieniędzy, 
a dwie kolejne o listo-
noszach. Na szczęście 
panie wykazały się 
czujnością.

W pierwszym przy-
padku do miesz-
kanki Lubina 

zadzwonił mężczyzna 
i przedstawił się jako funk-
cjonariusz policji, zadając 
pytanie, dlaczego kobieta 
nie stawiła się na przesłu-
chaniu.

– Oszust mówił, że jedna 
z kasjerek w banku kobiety 
jest zamieszana w kradzież 

pieniędzy 
klientów. Na 
szczęście kobieta 
domyśliła się, że to próba 
oszustwa. Poinformowa-
ła także dzwoniącego, że 
jeden z członków jej rodzi-
ny jest policjantem. Męż-
czyzna się rozłączył – infor-
muje asp. szt. Sylwia Sera-
fin z Komendy Powiatowej 
Policji w Lubinie.

Dwie następne miesz-
kanki Lubina usłyszały 
od dzwoniącego do nich 
mężczyzny, że listonosze 
z ich regionu zamieszani 
są w kradzieże pieniędzy.

– Przy okazji mężczy-
zna pytał o wysokość eme-
rytury oraz w jakim ban-
ku mieszkanki Lubina 
trzymają pieniądze. Obie 
panie po przerwaniu roz-
mowy telefonicznej poin-

formowały o wszystkim 
prawdziwych policjan-
tów. Jedna z pań dodała, że 
czuła się jak w filmie, który 
chwilę wcześniej oglądała 
– dodaje Serafin.

Prawdziwi policjan-
ci kolejny raz apelują 
o ostrożność i rozsądek 
w kontaktach z nieznajo-
mymi. Oszuści na swoje 
ofiary najczęściej wybiera-
ją osoby starsze i samotnie 
zamieszkujące. Nigdy nie 
należy przekazywać pie-
niędzy ludziom, których 
nie znamy.  MATEUSZ BENSZ

Dwie mieszkanki 
Lubina usłyszały od dzwonią-
cego do nich mężczyzny, że li-
stonosze z ich regionu zamie-

szani są w kradzieże pieniędzy

Nie dały się 
przechytrzyć
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CENTRUM AKTYWIZACJI 
ZAWODOWEJ

ul. Jana Kilińskiego 12b, 59-300 Lubin, tel. (076) 746-14-01, fax 746-14-00,
e-mail wrln@praca.gov.pl      www.puplubin.pl

Po raz kolejny urząd 
sfinansuje szkolenia!

 » Fundusz Szkoleniowy od wielu lat cieszy się ogromnym powodzeniem wśród pracodawców 
i pracowników, pomagając osobom zainteresowanym w uzyskaniu odpowiednich kompetencji, które zapobiegną 

utracie zatrudnienia, pozwolą firmie na utrzymanie się na rynku pracy czy też na jej rozwój.

Powiatowy Urząd Pracy w Lubinie po raz 
kolejny zakończył nabór wniosków, któ-
ry potwierdził olbrzymie zainteresowanie 

pracodawców. Wpłynęło 65 wniosków na łącz-
ną kwotę ponad 800 tys. zł. Urząd dysponu-
je kwotą około 300 tys. zł, a więc przyznanie 
środków tak wielu pracodawcom jest nie lada 
wyzwaniem. Dlatego też urząd zgodnie z zasa-
dami przyznawania środków z KFS, przyjął 

dodatkowe kryterium, tj. w pierwszej kolejno-
ści pozytywne rozpatrzono wnioski pracodaw-
ców do tej pory nie korzystających ze wsparcia 
KFS. Ponadto ze względu na bardzo ograniczo-
ny fundusz nie przyznawano w całości wnio-
skowanych kwot. 

Ogółem 47 wniosków rozpatrzono pozy-
tywnie, wydatkując cała posiadaną kwotę. 
O kolejnych pozyskanych środkach finanso-

wych w ramach KFS urząd na bieżąco będzie 
informował Państwa na stronach www.lubin.
prac.gov.pl.

Urząd nadmienia, iż w całym 2019 r. pozy-
skał kwotę 800 tys. zł, którą w całości przezna-
czył na finansowanie kształcenia ustawiczne-
go pracodawców i pracowników powiatu lubiń-
skiego.

V. NIEMCZAK-DĄBROWSKA
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Żołnierzom AK 
i twórcom Państwa 
Podziemnego
 W najbliższy piątek, 27 września, starosta lubiński Adam 

Myrda wraz z Powiatową Radą Kombatantów zapraszają na 
obchody 80. rocznicy powstania Polskiego Państwa 
Podziemnego – konspiracyjnej organizacji wojskowo-
-cywilnej, fenomenu w skali europejskiej, a nawet światowej.

Symboliczne złożenie 
kwiatów odbędzie się o godz. 
12.30 przy Murze Pamięci 
przy ul. Pruzi w Lubinie.

Uroczystość uświet-
ni hymn Polski wykona-
ny przez najmłodszych lubi-
nian z Przedszkola nr 9 oraz 
montaż słowno-muzyczny 
przygotowany przez Hufiec 

ZHP Lubin. Występ harcerzy 
będzie swoistym hołdem dla 
dzielnych rówieśników oraz 
Naczelnej Rady Harcerskiej, 
która 27 września 1939 r. 
powołała do życia Szare Sze-
regi, czyli konspiracyjną orga-
nizację Związku Harcerstwa 
Polskiego.

AJ

Zamkną przejazd 
kolejowy i drogę
 Uwaga kierowcy, od 

czwartku 26 września, 
zamknięty zostanie przejazd 
kolejowy znajdujący się na 
drodze relacji Lubin – 
Rudna.

Przejazd kolejowy zostanie 
zamknięty w związku z trwa-
jącym remontem linii kolejo-
wej nr 289 na odcinku z Lubi-
na do Rudnej Gwizdanów.

– Roboty prowadzo-
ne będą przy całkowitym 
zamknięciu drogi (droga 
powiatowa łącząca Lubin 
z Rudną) i skierowaniu pojaz-
dów na trasę objazdu. Ruch 
pieszy przez przejazd będzie 
utrzymany. Planowany ter-
min zakończenia robót 
i otwarcia drogi to 10 paź-
dziernika – informuje wyko-
nawca remontu.

W związku z zamknię-
ciem przejazdu kolejowego 
dla ruchu samochodowego 
wyznaczone zostaną objazdy. 

Wczoraj zaś, 25 września, 
zakończyły się prace na prze-
jeździe kolejowym w Rynar-
cicach, gdzie do tej pory ruch 
odbywał się wahadłowo.

Przypomnijmy, że remont 
trasy kolejowej nr 289 z Leg-
nicy przez Lubin do Rud-
nej Gwizdanowa ruszył na 
początku ubiegłego roku. To 
największa obecnie prowa-

dzona inwestycja kolejowa 
na Dolnym Śląsku. Na 10 sta-
cjach i przystankach popra-
wi się standard obsługi pasa-
żerów. Odnowione perony 
zapewnią wygodny dostęp do 
pociągów. Ważnym efektem 
będzie poprawa stanu tech-
nicznego linii, umożliwiają-
ca ruch pociągów z prędkoś-
cią do 120 km/godz., a towa-
rowych do 80 km/h. Dzię-
ki inwestycji PLK powstanie 
możliwość uruchomienia 
dogodnych połączeń pasa-
żerskich pomiędzy główny-
mi ośrodkami Zagłębia Mie-
dziowego: Legnicą, Lubinem 
i Głogowem.

Całkowita wartość inwe-
stycji wynosi ponad 243 mln 
zł brutto, z czego ponad 122 
mln zł pochodzi z dofinanso-
wania unijnego.

MRT
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 » Od kilku lat wraz z rocznicą wkroczenia wojsk 
ZSRR na teren Polski we wrześniu 1939 r. 
obchodzimy Światowy Dzień Sybiraka. Także 
i w tym roku lubinianie nie zapomnieli 
o tragicznych wrześniowych wydarzeniach oraz 
o dramacie wielu tysięcy rodaków zesłanych 
w masowych deportacjach na mroźną Syberię.

Ur o c z y -
ste obchody roczni-
cy odbyły się 22 września. 
Rozpoczęto je mszą świętą 
w kościele pw. Matki Bożej 
Częstochowskiej w Lubinie. 
Następnie władze powiato-
we, sybiracy, radni i samo-
rządowcy, a także miesz-
kańcy miasta złożyli kwia-
ty i zapalili znicze pod Krzy-
żem Sybiru na cmentarzu.

U r o -
c z y s t o ś -

ciom towarzyszy-
ła wzruszająca oprawa arty-
styczna przygotowana przez 
uczniów Szkoły Podstawo-
wej nr 1 wraz z Oddziałami 
Integracyjnymi w Lubinie.

– Jestem wzruszony, że 
mogę uczestniczyć w tych 
ważnych obchodach – 
mówi Adam Myrda, staro-
sta lubiński. – Jeszcze wiele 
lat po masowych zsyłkach 
w głąb ZSRR nie wolno było 
otwarcie mówić o niezwy-
kle bolesnych losach osób 
więzionych i deportowa-
nych. Dziś możemy i musi-
my o tym pamiętać, głoś-
no wspominać, a przede 
wszystkim cieszyć się obec-
nością osób, które przeży-
ły nieludzką gehennę i są tu 
razem z nami.  AJ
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Oddali hołd rodakom 
zesłanym na Syberię
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Zaprojektują stopień wodny i nowy most
 » 43 miesiące ma na zaprojektowanie stopnia 

wodnego na Odrze w Ścinawie firma, która wygra-
ła przetarg. Właśnie podpisano umowę z wyko-
nawcą. Dzięki tej inwestycji port z poniższej wizua-
lizacji ma szansę stać się rzeczywistością. Do tego 
powstanie nowa przeprawa mostowa, która połą-
czy drogę wojewódzką 292 z krajową 36.

Przetarg ogłoszony przez 
Państwowe Gospodar-
stwo Wodne Wody Pol-

skie wygrało konsorcjum zło-
żone z firm DHV Hydropro-
jekt Sp. z o.o. z Warszawy – 
jako lider – wraz z partnera-
mi Energoprojekt Warszawa 
SA i Hydroprojekt Wrocław 
Sp. z o.o., które zaoferowało 
wykonanie prac za prawie 15 
mln złotych. Właśnie podpi-
sano z nim umowę na zapro-
jektowanie stopnia wodnego 
Ścinawa na Odrze.

Projekt w 43 miesiące
Firma ma 43 miesiące na 

wykonanie projektu, czy-

li powinien on być gotowy 
do 18 kwietnia 2023 roku. 
Oprócz projektu budowla-
nego i wykonawczego wyko-
nawca ma uzyskać decyzję 
o pozwoleniu na realizację 
inwestycji, a później będzie 
jeszcze nadzorować roboty 
budowlane do 2027 roku.

Ma być bezpieczniej
Po zakończeniu budo-

wy, stopień wodny Ścinawa 
ma być kolejnym po Lubią-
żu stopniem wodnym na 
Odrzańskiej Drodze Wodnej.

Jak czytamy na stronie 
internetowej Wód Polskich: 
„Zakres inwestycji obejmie 

budowę nowego stopnia 
wodnego Ścinawa na Odrze 
o konstrukcji modułowej, 
który ma na celu ochronę 
przeciwpowodziową miesz-
kańców powiatu lubińskie-
go i terenów przyległych, 
powstrzymanie procesów 
erozyjnych w korycie rzeki, 
poprawę stosunków wod-
nych i gruntowo-wodnych 
oraz produkcję ekologicz-
nej energii elektrycznej. 
Ponadto nastąpi poprawa 
warunków żeglugowych 
poprzez przystosowanie 
rzeki do Va klasy drogi 
wodnej”.

Realizacja pozwoli więc 
nie tylko na ożywienie tutej-
szego portu, ale też zwiększy 
bezpieczeństwo przeciwpo-
wodziowe miasta i terenów 
nadrzecznych oraz powstrzy-
ma erozję koryta Odry. 
Dodatkowo zlokalizowana 
przy budowali elektrownia 
wodna pozwoli na produkcję 
zielonej energii.

Planowany stopień wod-
ny to dla Ścinawy także szan-
sa na nową przeprawę mosto-
wą o nośności 50 ton. Umoż-
liwi ona komunikację między 
brzegami Odry. Most połączy 
drogę wojewódzką nr 292 
z drogą krajową nr 36 (połą-
czenie drogowe ma spełniać 
parametry drogi krajowej).

W szczegółach
Podstawowe elementy 

stopnia wodnego Ścinawa:
– jaz ruchomy klapo-

wy min. czteroprzęsłowy 
z mostem umożliwiającym 
komunikację pomiędzy brze-
giem prawym i lewym,

– śluza żeglugowa o szero-
kości 12 m, długości 190 m 
i głębokości na progu dolnym 
min. 4 m z głową pośrednią 
(podział komory na dwie czę-
ści 135 m i 55 m),

– elektrownia wodna 
wyposażona w min. 3 tur-
biny o przełyku instalowa-
nym w przedziale 240÷280 

m sześciennych na sekundę. 
Zakładana moc instalowa-
na na poziomie 7,5 MW, pro-
dukcja energii na poziomie 45 
MWh/rok,

– seminaturalna przepław-
ka dla ryb dwuśrodowisko-
wych,

– budynek sterowni 
obsługujący jaz, elek-
trownię wodną i śluzę,

– most łączący 
drogę wojewódz-
ką nr 340 lub dro-
gę wojewódzką nr 
292 z drogą krajową 
nr 36 (połączenie dro-
gowe ma spełniać para-
metry drogi krajowej).

Warto wspomnieć, że 
spółka Hydroprojekt, któ-
ra zaprojektuje stopień wod-
ny, jest także zaangażowa-
na w projektowanie ścinaw-
skiego nabrzeża portowego 
i mariny. „Prace w tym zakre-
sie prowadzone są na zlece-
nie Stowarzyszenia Rzeczpo-
spolita Samorządna, które-

go członkami są m.in.: gmi-
na Ścinawa, gmina Wołów 
i miasto Lubin” – czytamy na 
stronie scinawa.pl.

 MARTA CZACHÓRSKA

Wkrótce recepty tylko elektroniczne
 Od przyszłego roku 

lekarze będą mogli 
wypisywać tylko recepty 
elektroniczne. To część 
programu cyfryzacji, 
w ramach którego 
funkcjonują także 
e-zwolnienia, 
e-skierowania czy 
internetowe konto pacjenta. 
Zgodnie z nową ustawą, od 
2020 r. tylko w określonych 
przypadkach pacjent 
dostanie jeszcze receptę na 
papierze.

Obecnie to pacjent decy-
duje, jaka forma recepty jest 
dla niego najkorzystniejsza.

– Teraz pacjenci mogą 
jeszcze poprosić o papiero-
wą wersję recepty. To roz-
wiązanie jest skierowane 
przede wszystkim dla osób 
starszych. Recepty wszy-
scy mogą także otrzymać 
w postaci wiadomości SMS 
oraz w pliku PDF na wybra-

ny adres e-mail. Korzyści 
z takiego rozwiązania pły-
ną dla pacjentów, ale rów-
nież dla farmaceutów. Wraz 
z wejściem w życie nowych 
przepisów skończy się prob-
lem z nieczytelnością recept. 
System zweryfikuje także 
błędne dane – wyjaśnia Ewe-
lina Stępniewska z Centrum 
Systemów Informacyjnych 
Ochrony Zdrowia.

Od nowego roku poza 
wskazanymi w przepisach 
wyjątkami, w obiegu mają 
pozostać wyłącznie recepty 
wystawione w postaci elek-
tronicznej. System pozwoli 
jednocześnie wyeliminować 
nielegalne próby wyłudzenia 
leków. Zdarzały się sytuacje, 
w których rodzina po zmar-
łej osobie próbowała wykupić 
receptę. Elektroniczne recepty 
będzie można także zrealizo-
wać w każdej aptece.

– Były problemy z dostęp-
nością leków, ostatnio choć-

by z lekami na tarczycę. E-re-
ceptę można szybko przesłać 
do rodziny czy znajomych 
w innym mieście, gdzie 
dany lek będzie dostępny. 
Z pewnością to spore uła-
twienie. Pacjent będzie mógł 
pokazać w aptece kod, który 
otrzyma na smartfona oraz 
numer PESEL i w ten sposób 
otrzyma lek – dodaje Stęp-
niewska.

W Lubinie coraz większa 
liczba lekarzy korzysta z tego 
rozwiązania. Ministerstwo 

prowadzi właśnie w naszym 
regionie szkolenia dotyczą-
ce korzyści i funkcjonowania 
e-recept.

– W warsztatach bierze 
udział ponad setka leka-
rzy i farmaceutów. Oni 
nie muszą się spodziewać 
poważnych zmian. Takie 
szkolenia są jednak niezbęd-
ne. Jako starostwo chcieli-
śmy w ten sposób przejąć 

część ciężaru finansowe-
go wynikającego ze zmian 
i zacieśniać dobrą współpra-
cę ze środowiskiem medycz-
nym. Poza tym w trakcie 
takich szkoleń można pody-
skutować o innych proble-
mach dotyczących systemu 
zdrowia i znaleźć ich roz-
wiązania – dodaje Michał 
Huzarski, pełnomocnik 
zarządu powiatu lubiń-
skiego do spraw promocji 
i ochrony zdrowia.

Z E-recept lekarze 
i pacjenci mogą korzystać 
od 1 stycznia 2019 r. Do tej 
pory wystawiono ich oko-
ło 9 mln. Obecnie każde-
go dnia wystawia się oko-
ło 270 tys. elektronicznych 
recept. Pacjenci w ramach 
nowelizacji ustawy z wrześ-
nia mają 365 dni na zrealizo-
wanie recepty w formie elek-
tronicznej.

MATEUSZ BENSZ

W budynku starostwa odbyło się szkolenie dotyczące korzyści i funk-
cjonowania e-recept

Ewelina Stępniewska z Centrum 
Systemów Informacyjnych Ochro-
ny Zdrowia 

Michał Huzarski, pełnomocnik za-
rządu powiatu lubińskiego do 
spraw promocji i ochrony zdrowia
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Dzięki wybudowaniu stopnia 
wodnego, port z tej wizualizacji ma 

szansę stać się rzeczywistością
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Umowę na zaprojektowanie na 
Odrze stopnia wodnego Ścinawa 

podpisano podczas II Kongresu 
Żeglugi Śródlądowej, który od-

był się w Opolu. W spotkaniu 
uczestniczył m.in. burmistrz Ści-
nawy Krystian Kosztyła (pierw-

szy z lewej)
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Dołączyli do strajku 
klimatycznego
 Ponad setka osób wzięła 

udział w strajku 
klimatycznym, który 
podobnie jak w innych 
miastach odbył się 20 
września także w Lubinie. 
Młodzi ludzie domagają się 
zmian w przepisach, 
dotyczących emisji gazów 
cieplarnianych oraz 
większego dostępu do 
informacji na temat zmian 
klimatu.

W 140 krajach na całym 
świecie, a także w Polsce 
odbyły się manifestacje mło-
dych, którzy domagają się 
realizacji postulatów na rzecz 
zmian klimatu. Na lubiń-
skim rynku pojawiła się gru-
pa ponad stu uczniów.

– To akcja, która rozpo-
częła się w Szwecji za spra-
wą 15-letniej Grety Thun-
berg. Zachęcam wszystkich 
do przerzucenia się z samo-
chodu na rower, korzysta-
nia z komunikacji miejskiej, 
a także do odrzucenia mię-
sa, bo ten przemysł produ-
kuje sporo gazów cieplarnia-
nych. To proste rzeczy, któ-
re możemy stosować niemal 
od przedszkola. Każdy musi 
zacząć od siebie, lecz jest zbyt 
późno, aby to była tylko ini-
cjatywa oddolna i potrzeb-
ne są regulacje prawne w tej 
sprawie – mówi Piotr Żabiń-
ski, przedstawiciel ogólnopol-
skiego młodzieżowego strajku 
dla klimatu.

Organizatorzy akcji doma-
gają się prowadzenia poli-
tyki klimatycznej w opar-
ciu o aktualne raporty Mię-
dzynarodowego Zespołu ds. 
Zmian Klimatu. Rząd pol-
ski powinien uznać katastro-
fę klimatyczną poprzez ogło-
szenie stanu kryzysu klima-
tycznego. Domagają się rów-
nież zawarcia kompleksowej 
i aktualnej wiedzy o mecha-

nizmach kryzysu klimatycz-
nego w podstawie progra-
mowej na wszystkich szczeb-
lach edukacji. Zabiegają, by 
media wzięły na siebie odpo-
wiedzialność za uświada-
mianie społeczeństwa na ten 
temat oraz przyjęcie przez 
parlament ustawy powołują-
cej Radę Klimatyczną, a tak-
że kroków prowadzących 
do zmian gospodarki w celu 
redukcji emisji gazów cieplar-
nianych.

– Chcemy zwrócić uwa-
gę rządów na dużą emisję 
gazów cieplarnianych, zanie-
czyszczenie powietrza. Od 
tego zależy nasza przyszłość 
i kolejnych pokoleń. Widzę 
dużą różnicę między tempe-
raturami obecnie, a tymi, któ-
re były kilka lat temu – dodaje 
uczestnik strajku Kuba Werfal 
z I LO w Lubinie.

Strajk klimatyczny popie-
rają także starsi i młodsi 
mieszkańcy miasta.

– Jedna młoda osoba 
potrafiła poruszyć prawie 
cały świat, a to temat, który 
dotyczy nas wszystkich. Jest 
oczywistym, że sami psuje-
my klimat na świecie i jeże-
li nic z tym nie zrobimy, to 
trudno powiedzieć, co się 
stanie za kilkadziesiąt lat. Ja 
jestem tutaj w imieniu swojej 
córki, która przebywa za gra-
nicą i poprosiła, żebym wspie-
rał tę inicjatywę. Chcę apelo-
wać do wszystkich polity-
ków, bez względu na podzia-
ły, żebyśmy rozpoczęli dys-
kusję na temat klimatu. Cie-
szę się, a zarazem ubolewam, 
że to protest zorganizowa-
ny przez młodzież. Rządzą-
cy w kraju czy w miastach też 
nad tym problemem powinni 
się pochylić – dodaje Tomasz 
Górzyński, wiceprzewodni-
czący lubińskiej rady miej-
skiej.

MB

Na lubińskim rynku pojawiła się grupa ponad stu uczniów
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Co można 
znaleźć w lesie?
 » Mnóstwo butelek, papierki, 

opakowania po chipsach, 
baterie, a nawet buty znaleźli 
w piątek w lesie ochotnicy, 
którzy odpowiedzieli na apel 
Nadleśnictwa Lubin i przyłączyli 
się do akcji #sprzątaMY.

Świadomość wzrasta, to jest zauwa-
żalne. Jednak niestety ilość śmie-
ci, jaką zbieramy, nie spada. To 

jest kilkadziesiąt ton rocznie, które tra-
fiają tu z ludźmi przychodzącymi do 
lasu na spacer. Zostawiają oni za sobą 
to, co przynoszą – mówi Karol Macia-
szek, inżynier nadzoru w Nadleśni-
ctwie Lubin.

20 września, gdy na całym globie 
rozpoczęło się Sprzątanie Świata, leś-
nicy zorganizowali akcję #sprzątaMY, 
zainicjowaną przez prezydenta Polski 
Andrzeja Dudę. Do tej inicjatywy włą-
czyły się wszystkie 430 nadleśnictwa 
w kraju, również lubińskie. Nasi leśni-
cy z workami na śmieci i rękawiczka-
mi od rana czekali na ochotników na 
parkingu przy ulicy Józefa Piłsudskiego 
w Lubinie, w pobliżu garaży przy ron-
dzie na skrzyżowaniu z ul. Leśną.

#sprzątaMy
– Akcja świetna, edukacyjna, 

pozwala przypomnieć sobie, że należy 
zachować czystość w lesie. Cieszę się, 
że przyszło dużo dzieci i bierze w niej 
udział, bo to zaprocentuje w przyszło-
ści – mówi Tymoteusz Myrda, członek 
zarządu województwa dolnośląskiego, 
który również przyłączył się do akcji 
sprzątania lasu. – Natomiast zatrważa-
jące i przykre jest to, że mimo że wszy-
scy chcą czystego lasu i możliwości 
odpoczynku, tak naprawdę śmiecimy, 
nie zwracając na to uwagi. Przeszedłem 
zaledwie kawałek i trafiłem na masę 
butelek, opakowań po chipsach pozo-
stawionych najprawdopodobniej przez 
spacerowiczów – dodaje.

W lesie uzbrojeni w worki na śmieci 
pojawili się także przedstawiciele lubiń-
skiego zoo i Centrum Edukacji Przy-
rodniczej.

– My, jako Centrum Edukacji Przy-
rodniczej wspieramy naukę i takie 
akcje, a sprzątanie świata tym bardziej. 
Jako pracownicy, dzisiaj w czterooso-
bowej delegacji, przyjechaliśmy wspo-
móc akcję i wspólnie z mieszkańcami 
zbieramy śmieci – mówi Agata Łabu-
zińska z Centrum Edukacji Przyrod-
niczej.

Zamiast Ziemi będzie śmietnik
Z dużą energią za sprzątanie lasu 

zabrały się też dzieci. Uczniowie klasy 
5d ze Szkoły Podstawowej nr 8 zbierali 
śmieci od rana.

– Śmieci jest strasznie dużo, a szcze-
gólnie szklanych butelek po piwie 
– mówi Filip, który wraz z kolega-
mi i koleżankami z klasy wziął udział 
w akcji #sprzątaMY.

– Jak tak dalej będzie, to zamiast Zie-
mi będziemy mieli śmietnik – dorzuca 
jego koleżanka.

– Co roku bierzemy udział w sprzą-
taniu świata, a tym razem postanowi-
liśmy przyłączyć się do tej akcji – mówi 
Kamila Borowiec, wychowawczyni 

klasy 5d i zarazem nauczycielka bio-
logii oraz przyrody. – Zawsze chętnie 
włączamy się w akcje propagujące eko-
logię, zachęcające do dbania o przyro-
dę. W szkole dzieci segregują śmieci, 
zbierając makulaturę, baterie i nakręt-
ki. Co roku organizujemy też zbiórki 
kasztanów dla dzików, a z okazji Dnia 
Ziemi zawsze sadzimy choinki i kwia-
ty – wylicza.

Wyrzucają wszystko
I choć dzieci mówią, że śmieci trze-

ba wyrzucać w miejscach do tego prze-
znaczonych, a do tego warto segrego-
wać odpady, to w lesie natrafiliśmy na 
mnóstwo papierków, butelek, szkła czy 
opakowań po jedzeniu.

Co roku lubińscy leśnicy usuwają 
244 metry sześcienne śmieci z lasu. Mie-
ści się to na 49 przyczepach rolniczych. 
Na sprzątanie i wywóz śmieci tutejsze 
Nadleśnictwo wydaje rocznie 20 tys. zł, 
zaś w skali całego kraju Lasy Państwo-
we przeznaczają na to prawie 20 mln zł. 
Do polskich lasów trafiają bowiem tony 
śmieci. Można w nich znaleźć wszystko: 
od butelek, papierków i puszek, po części 
samochodowe, kanapy, telewizory, ale 
i środki chemiczne czy odpady medycz-
ne.  MARTA CZACHÓRSKA

Z dużą energią za sprzątanie lasu zabrali się m.in. czniowie klasy 5d ze Szkoły Podstawowej nr 8
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– Akcja świetna, edukacyjna – zauwa-
ża Tymoteusz Myrda, członek zarzą-

du województwa dolnośląskiego

W akcji wzięli udział przed-
stawiciele lubińskiego zoo
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 » Tłumy lubinian bar-
dzo aktywnie obchodzi-
ły Europejski Dzień bez 
Samochodu. W jego ra-
mach odbył się Zwykły 
Niezwykły Przejazd Ro-
werowy ulicami miasta. 
Uśmiechnięty peleton 
ubrany w specjalne ko-
szulki wyruszył z rynku 
22 września punktual-
nie o godzinie 14.

Mali, duzi, starsi i młod-
si lubinianie przesied-
li się na dwa kółka. 

Dopisała pogoda i mieszkań-
cy tłumnie stawili się w rynku 
ze swoimi jednośladami.

– Cieszymy się, że jest tak 
duże zainteresowanie tym 
świętem. Dzień bez Samo-
chodu to akcja, która stała 
się już małą tradycją. Nama-
wiamy wszystkich do nieko-
rzystania z samochodów, ale 
np. z bezpłatnej komunikacji 
miejskiej albo roweru. Trasa 
przejazdu w tym roku jest 
nieco inna niż w poprzed-
nich, liczy około 4,5 km 
i jedziemy głównymi ulicami 
miasta – informuje Romuald 
Kujawa, specjalista ds. orga-

nizacji imprez RCS w Lubi-
nie.

Organizatorzy rozdali 900 
pakietów startowych. Była 
w nich m.in. woda i specjal-
nie na tę okazję przygotowane 
koszulki. Wśród uczestników 
rajdu rozlosowano nagro-

dy, do wygrania były m.in. 
rowery ufundowane przez 
prezydenta Roberta Raczyń-
skiego i Adama Myrdę, staro-
stę powiatu lubińskiego.

– Jestem wielką miłośnicz-
ką sportu. Oprócz tego, że tre-
nuję rugby, to jeżdżę na rowe-
rze, więc dziś nie mogło mnie 
zabraknąć. Cieszy frekwen-
cja, ale jeszcze bardziej to, że 
wszyscy są w kaskach. Wie-
my jak ważne jest bezpieczeń-
stwo, a prezydent od wielu lat 

prowadzi akcję rozdawania 
kasków czwartoklasistom – 
mówi Marcelina Falkiewicz, 
rzecznik prezydenta.

Pierwszy przejazd rowe-
rowy odbył się w mieście 
w 2001 r.

– Warto się 
przesiąść z czterech 

kółek na dwa. Ten dzień 
pokazuje, że nie trzeba niko-
go namawiać na aktywne 
spędzanie czasu. Jest tu chy-
ba pół Lubina. Jazda na rowe-
rze to coś pięknego. Można 
się dotlenić i żyć zdrowiej, 
a w dodatku mamy kontakt 
z naturą – dodaje Tomasz 
Górzyński, wiceprzewodni-
czący lubińskiej rady miej-
skiej.

– Jazda na rowerze to 
doskonała forma wypoczyn-
ku, a dodatkowo dbamy 
w ten sposób o planetę i czy-
ste powietrze. Warto tak-
że segregować śmieci i dbać 
o ekologię. Takie akcje z pew-
nością wpłyną na to, że część 
mieszkańców przesiądzie się 
na stałe na rowery – podkre-
śla Tymoteusz Myrda, czło-
nek zarządu województwa 
dolnośląskiego.

W Polsce Dzień bez 
Samochodu obchodzony 
jest od 2004 r. zawsze 22 
września.

MATEUSZ BENSZ

WYDARZENIA

reklama
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Lubinianie przesiedli się 
na dwa kółka
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Historyczna Pocztówka (283)
CHOCIANÓW

Kościół wzniesiony w latach 1864-
1866 dla miejscowej społeczności 
katolickiej, obecnie parafialny pw. 
Wniebowzięcia Najświętszej Marii 
Panny.

Ciekawostki z dawnych czasów

CHOCIANÓW – MIASTO NA WRZOSOWISKACH (CZĘŚĆ 1 )

Die Heidestadt – wrzosowe mia-
sto, tak właśnie przedwojenni 
mieszkańcy Chocianowa nazywali 
swoją miejscowość. Zapewne wy-
nikało to z jego położenia wśród 
otaczających go zewsząd lasów – 
Borów Dolnośląskich.
Powstanie i egzystencję pierwszej 
tutejszej osady, położonej na gę-
sto zalesionych i bagnistych tere-
nach, należy wiązać z przebiega-
jącym przez puszczę tzw. dolnym 
traktem, łączącym Lubin ze 
Szprotawą i Żaganiem. Również 
najkrótsza droga ze Szprotawy 
i Żagania wiodła tymże traktem 
przez Chojnów do Legnicy. Na po-
konanie w ówczesnych czasach 
odległości z Lubina do Szprotawy 
należało poświęcić dwa dni. 
Wskazane więc było zarządzenie 
odpoczynku i noclegu dla utru-
dzonych podróżą zwierząt i ludzi. 
Położenie niemal w połowie drogi 
osady nad niewielką rzeczką Zie-
lonką może zatem świadczyć, iż 
w tych to okolicach dawni po-
dróżni zatrzymywali się na odpo-
czynek i popas. Zatem pierwsza 
przedlokacyjna osada najpraw-
dopodobniej była usytuowana 
w najstarszej części dzisiejszego 
Chocianowa, tj. na Zaciszu (tzw. 
Mały Chocianów – Kleine Kotze-
nau). 
Brak wiarygodnych źródeł histo-
rycznych nie pozwala na ustale-
nie dokładnych dziejów miejsco-
wości w początkowym okresie 
kształtowania się polskiej pań-
stwowości. Natomiast pewne 
jest, że średniowieczna osada 
Chocianów istniała przed rokiem 
1284, z którego pochodzi najstar-
sza wzmianka dotycząca jej 
mieszkańca, a tym samym, po-
średnio, również i Chocianowa. 
Mieszkańcem tym był Mikołaj, 
który występuje jako świadek 
w dokumentach biskupa wroc-
ławskiego Tomasza II pod nazwi-
skiem de Casenow lub de Cose-

now. Po raz pierwszy pojawia się 
w dokumencie z 9 maja 1284 ro-
ku, wystawionym przez oficjała 
Wawrzyńca i Mirosława, plebana 
w Skorogoszczy, dla klasztoru au-
gustianów we Wrocławiu. Miko-
łaja de Cosenow spotykamy jesz-
cze w trzech dokumentach bisku-
pa Tomasza II. Ostatni z nich zo-
stał wystawiony 2 września 1290 
roku, w którym biskup nadaje 
klasztorowi cystersów w Lubiążu 
dziesięciny z Zabierzowa, Roźko-
wa i Walców. Dokument ten jest 

najstarszym zachowanym w ory-
ginale, wymieniającym nazwę 
Chocianowa (Cosenow). 
Nie bardzo także wiadomo, skąd 
się wzięła nazwa miejscowości. 
Z bardzo dużą dozą prawdopodo-
bieństwa można przyjąć, iż po-
chodzi ona od słowiańskiego 
imienia Chocian lub od skrócenia 
imienia Chociemir lub Chocimir. 
Kim jednak był ów człowiek 
i czym się zasłużył, że jego imię 
przetrwało setki lat w nazwie osa-
dy, nie sposób dziś dociec. 

W źródłach historycznych znaleźć 
można wiele odmian nazwy miej-
scowości: Casenow, Cosenow, Co-
cenow, Choczenow, Choczenaw, 
Coczenow, Cotzenaw, Choiznaw, 
Koczenow, Koczina, Kotczenaw. 
Pod koniec XVI wieku pojawiła 
się nazwa Kotzenau i w tej wersji 
przetrwała do początku 1945 ro-
ku. Później, do końca 1946 roku 
obowiązywała spolszczona jej 
forma Kaczanów.

OPRACOWAŁ HENRYK RUSEWICZ 

Planszówki w Muzie
 Uczą myślenia 

strategicznego, 
taktycznego i logicznego, 
przewidywania 
i zachowań socjalnych, 
a także języków obcych. 
Gry planszowe w każdym 
wydaniu są wspaniałą 
formą spędzenia wolnego 
czasu z rodziną 
i znajomymi. Mocno 
podkreślają to 
organizatorzy GraMy 
w Muzie, a więc 
miejscowe centrum 
kultury i Lubiński Klub 
Fantastyki. Właśnie tutaj 
21 września każdy mógł 
poznać różne rodzaje gier 
planszowych, zagrać 
w nie, a także spróbować 
swoich sił w malowaniu 
fi gurek.

140 gier o różnej ska-
li trudności przygotowa-
li dla miłośników planszó-
wek organizatorzy impre-
zy. Był „Sheriff z Notting-
ham” (gra blefu) czy gra 
o tematyce kolejowej, jak 
„Wsiąść do pociągu”.

– Gramy w planszów-
ki w Muzie już trzeci rok. 
Mniej więcej co dwa mie-
siące jest impreza pod 
nazwą „Kości zostały rzu-
cone” i to są typowe plan-
szówki. Natomiast teraz 
gramy także w bitewniaki, 

czyli X-Wing i Guild 
Ball, a także gry 
fabularne, czyli RPG 
i będzie Larp, a więc 
odmiana gry fabular-
nej rozgrywanej na żywo. 
Za każdym razem, kiedy 
robimy imprezę z grami 
planszowymi, zaprasza-
my wszystkich mieszkań-
ców Lubina i okolic, nawet 
tych, którzy nigdy w gry 
planszowe nie grali. Dla 
mniejszych, większych, 
rodziców z dziećmi, każ-
dy znajdzie sobie coś dla 
siebie – komentuje Krysty-
na Huzarewicz z Centrum 
Kultury Muza, współorga-
nizator imprezy.

Ekipa Bastionu Głogów 
prezentowała w Muzie 
figurkową grę bitewną Fla-
mes of War. – Przyjechali-
śmy tutaj, aby pokazać grę 
bitewną osadzoną w rea-
liach II wojny światowej. 

Gra odbywa się poprzez 
działania figurkami w ska-
li 1:100 mm, czyli każda 
figurka jest mniej więcej sto 
razy mniejsza, jak w rze-
czywistości. Zazwyczaj 
nie prowadzimy scenariu-
szy bitew, które faktycznie 
się odbyły, choć odtwarza 
się wydarzenie z lądowania 
w Normandii. We Wroc-
ławiu miała miejsce taka 
gra, zwłaszcza, że roczni-
ca D-Day niedawno minę-
ła. Teraz w Zielonej Górze 
również odbędzie się nie-
bawem jedna z bitew kam-
panii wrześniowej właśnie 
w formie figurkowej. Co do 
zasady, to ogólnie gra logicz-
na i umieszczona jest w cza-
sie II wojny światowej, ale nie 
odtwarzamy faktycznych 
wydarzeń, byłoby to zbyt 
skomplikowane – podkreśla 
członek klubu z Głogowa.

Lubińską Muzę pod-
czas mistrzostw Polski 
w Guild Ball (bardzo dyna-
miczna sportowa gra bitew-
na w dyscyplinie, jakim 
jest futbol amerykański - 
przyp. red.), które odbyły 
się w kwietniu tego roku, 
odwiedzili nawet Amery-
kanie czy Czesi. Guild Ball 
zagościł w centrum kultu-
ry po raz kolejny właśnie 
przy okazji imprezy GraMy 
w Muzie. 

– Mamy nieco więcej 
tych gier, a także warsztaty 
malowania figurek i wiedzy 
o fantastyce. Pokazy gier 
bitewnych to także dodat-
kowa atrakcja. Pojawia-
ją się coraz to nowi ludzie. 
Mamy kontakt do ponad 
dwustu osób, które zainte-
resowane są dziedziną plan-
szówek. Jest ich coraz wię-
cej, bo mamy planszowi-
czów w Lubinie, Głogowie 
czy Polkowicach, Woło-
wie, a w Legnicy na pew-
no odbywają się sesje RPG 
– mówi Kamil Stefaniak 
z Lubińskiego Klubu Fan-
tastyki. 

 MARIUSZ BABICZ

Guild Ball cieszy się 
sporym zainteresowa-
niem
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Dokument biskupa wrocławskiego Tomasza II z 2 września 1290 roku, wystawiony dla klasztoru cy-
stersów w Lubiążu, w którym jako świadek występuje Mikołaj de Cosenow (Wr 91/111 sygn.669 Archi-
wum Państwowe we Wrocławiu)
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Ścinawskie 80. rocznica agresji 
ZSSR na Polskę, 
Dzień Sybiraka 

 17 września 1939 roku 
Rosjanie złamali polsko-
sowiecki pakt o nieagresji, 
a Armia Czerwona 
wkroczyła na ziemie 
Rzeczypospolitej Polskiej, 
realizując postanowienia 
zawarte w tajnym protokole 
paktu Ribbentrop-Mołotow. 
Co roku wspominamy te 
tragiczne wydarzenia 
i obchodzimy 
Międzynarodowy Dzień 
Sybiraka.

Propaganda sowiecka 
określała agresję na Polskę 
jako „wyprawę wyzwoleń-
czą” w obronie „ludności 
zachodniej Ukrainy i zachod-
niej Białorusi”. W konsekwen-
cji ataku do niewoli sowie-
ckiej trafiło ponad pół milio-
na polskich żołnierzy. Nastą-
piły także masowe deportacje 
ludności, które według róż-
nych źródeł, objęły od kilku-
set tysięcy do miliona obywa-
teli polskich. Wywózki objęły 
m.in. ziemiaństwo, przemy-
słowców, działaczy społecz-
nych, przedstawicieli wymia-
ru sprawiedliwości, urzędni-
ków państwowych oraz ich 
rodziny. Wzięci do niewoli 
polscy oficerowie, zamordo-
wali zostali w Lesie Katyń-
skim. Podobne zbrodnie na 
polskich jeńcach popełnione 
zostały w okolicach Charko-
wa i Tweru.

W Ścinawie uroczysto-
ści upamiętniające te straszne 
wydarzenia przypadły na nie-
dzielę 15 września, liczne dele-
gacje przybyły zarówno na 
mszę w intencji Zesłańców Sybi-
ru, jak i pod pomnik pamięci 
ofiar zesłania na cmentarzu. 
Wśród uczestników nie zabra-
kło władz ścinawskiego samo-
rządu z burmistrzem Krystia-
nem Kosztyłą oraz przewod-
niczącym rady miejskiej Mar-
kiem Szopą na czele. Honoro-
wymi gośćmi byli przedstawi-
ciele Sybiraków z Legnicy, Lubi-
na, Rudnej oraz gospodarze ze 
ścinawskiego koła wraz z pre-
zesem Józefem Budrewiczem. 
Finał uroczystości miał miejsce 
w Centrum Turystyki i Kultury 
w Ścinawie, obchodom towa-
rzyszyły patriotyczne występy, 
w których wspominano tra-
giczne wydarzenia sprzed 80 lat 
i ich ofiary.

Wanda Puchała (członki-
ni zarządu głównego Związ-
ku Sybiraków, założycielka 
oddziału związku na terenie 
byłego województwa legni-
ckiego) przypomniała w nie-
dzielę wszystkim gościom 
i organizatorom ścinaw-
skich obchodów, że legni-
cki oddział został powołany 
w 1989 roku i obchodzi właś-
nie 30-lecie swojego funkcjo-
nowania. Uroczystości jubi-
leuszowe zaplanowano na 26 
września.  ZK
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Liczne delegacje przybyły zarówno na mszę w intencji Zesłańców Sybi-
ru, jak i pod pomnik pamięci ofiar zesłania na cmentarzu

Ruszyły prace projektowe dla 
przebudowy drogi wojewódzkiej
 » Dolnośląska Służba 

Dróg i Kolei zakończyła 
postępowanie 
przetargowe na prace 
projektowe dla 
zadania pn.: 
„Przebudowa wraz 
z rozbudową drogi 
wojewódzkiej nr 292 
w Ścinawie”. 
Najkorzystniejszą 
ofertę, która spełniała 
warunki udziału 
w postępowaniu 
złożyła firma SD 
Projekt s.c. z Poznania 
i to ona przystąpiła już 
do realizacji zadania. 
Członek zarządu 
województwa 
dolnośląskiego 
Tymoteusz Myrda, 
odpowiedzialny m.in. 
za infrastrukturę 
drogową, omawiał 
z burmistrzem Ścinawy 
Krystianem Kosztyłą 
odcinki przewidziane 
do modernizacji.

Wykonawca w ramach 
zamówienia opra-
cowuje: projekt 

budowlany, projekt wyko-
nawczy, specyfikacje tech-
niczne wykonania i odbio-
ru robót budowlanych oraz 
część kosztową (przedmiar 
robót, kosztorys ofertowy, 
kosztorys inwestorski) wraz 
z uzyskaniem niezbędnych 
uzgodnień, zezwoleń i decy-
zji. Długość projektowanego 
odcinka drogi to 3,3 kilome-
tra, od przejazdu kolejowego 
na ulicy Lubińskiej w Ścina-
wie do mostu nad potokiem 
Dębniak w miejscowości 
Lasowice. W trakcie realiza-
cji zamówienia zostaną prze-
analizowane i wytypowane 
odcinki jezdni do przebudo-
wy i ewentualnego wzmoc-
nienia.

W opracowaniu 
uwzględnione zostaną 
w szczególności:

– przebudowa jezdni: 
parametry techniczne nale-
ży dostosować do wyma-
gań rozporządzenia Mini-
stra Transportu i Gospodar-
ki Morskiej z dnia 2 marca 
1999 r. w sprawie warun-
ków technicznych, jakim 
powinny odpowiadać drogi 
publiczne i ich usytuowanie 
(t.j. Dz. U. z 2016r. Poz. 124),

– budowa ciągu pieszo-
-rowerowego o szerokości 
3,5 m (odcinek o długości 
około 0,7 km, od ostatnich 
zabudowań przy ulicy Cho-
bieńskiej do jej kontynuacji 
przy wsi Lasowice), lokali-
zacja ciągu zostanie dosto-
sowana do warunków tere-
nowych przy ewentualnej 
zmianie granic pasa drogo-
wego,

– budowa chodni-
ka na odcinku około 1,4 
km, głównie w części wsi 
Lasowice, gdzie aktualnie 
nie ma ciągu dla pieszych 
wzdłuż drogi wojewódz-
kiej – należy przeanalizo-
wać i wskazać lokalizację,

– budowa 2 zatok auto-
busowych w ciągu ulicy 
Chobieńskiej, w okolicach 
zjazdu na oczyszczalnię 
ścieków,

– przebudowa istnieją-
cych chodników,

– uporządkowanie 
i zagospodarowanie tere-
nu w granicach pasa dro-
gowego,

– dowiązanie projekto-

wanego układu komunika-
cyjnego do stanu istniejące-
go.

– Mieszkańcy ulicy 
Lubińskiej i Chobieńskiej 
w Ścinawie oraz rozbudo-
wujących się Lasowic wie-
lokrotnie apelowali o napra-
wę chodników, ale także 
o wybudowanie nowych 
ciągów dla pieszych, bo 
brakuje ich na niektórych 
odcinkach przedmiotowej 
drogi. Zwracali się również 
z prośbą o zlokalizowanie 
przystanków autobusowe-
go przy ulicy Chobieńskiej. 
Po kilku pismach skierowa-
nych do zarządcy, osobistej 
wizycie dyrektora DSDiK 
Leszka Locha, przy wsparciu 
Tymoteusza Myrdy – człon-
ka zarządu województwa 
dolnośląskiego oraz radne-
go sejmiku Dariusza Stasia-
ka, który jest jednocześnie 
pracownikiem ścinawskiego 
urzędu, nasze prośby zosta-
ły uwzględnione i w koń-
cu rozpoczęto projektowa-
nie tej potrzebnej inwestycji 
drogowej, za co wszystkim 
zaangażowanym dziękuję – 
komentuje burmistrz Ścina-
wy Krystian Kosztyła.

Umowa na prace pro-
jektowe w opisanym wyżej 
zakresie została zawarta 
19.08.2019 r., a jej wartość 
opiewa na sumę 238.251 
zł brutto. Termin realizacji 
zadania ustalono na 18 mie-
sięcy od dnia podpisania 
umowy, tj. do 19.02.2021 r.

ZYGMUNT KOGUT
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Na zdjęciu burmistrz Ścinawy Krystian 
Kosztyła oraz członek zarządu województwa 

dolnośląskiego Tymoteusz Myrda
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Victoria Siciny  – Zadzior Buczy na 0:6

Sparta Przedmoście – Viktoria Borek 7:2

Kolejarz Miłkowice – Arka Trzebnice 2:2

Sokół Jerzmanowa – Unia Szklary  Górne 2:2

Łagoszov ia Łagoszów – Korona Czernina 2:7

Mieszko Ruszowice – Fortuna Obora 4:0

LZS Ostaszów – Kalina Sobin 4:1

Orzeł Czerna – Dragon Jaczów 2:1

Generuj PDF

KLASA A GRUPA I 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Zadzior Buczy na 7 7 0 0 21 33-9

2. Sokół Jerzmanowa 7 6 1 0 19 39-6

3. Mieszko Ruszowice 7 5 1 1 16 18-8

4. Unia Szklary  Górne 7 5 1 1 16 25-10

5. Sparta Przedmoście 7 5 0 2 15 28-10

6. Orzeł Czerna 7 4 1 2 13 21-12

7. LZS Ostaszów 7 4 0 3 12 18-18

8. Viktoria Borek 7 3 1 3 10 18-21

9. Korona Czernina 7 2 3 2 9 16-14

10. Kolejarz Miłkowice 7 2 1 4 7 18-19

11. Fortuna Obora 7 2 1 4 7 7-23

12. Kalina Sobin 7 2 0 5 6 22-36

13. Dragon Jaczów 7 1 1 5 4 17-22

14. Arka Trzebnice 7 1 1 5 4 14-23

15. Victoria Siciny 7 0 2 5 2 7-36

16. Łagoszov ia Łagoszów 7 0 0 7 0 5-39

Kolejka 7:

REGIONALNE
PROGRAMY
SPORTOWE

kanał 133 dekoder Horizon
kanał 365 dekoder Mediaboxrazem

                                   z TV Bolesławiec

reklama
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KS Kłopotów – Bazalt Piotrowice 4:1

Park Targoszy n – Albatros Jaśkowice 1:1

KS Winnica – Kaczawa II Bieniowice 4:1

Unia Miłoradzice – Błękitni Koskowice 7:3

Orzeł Mikołajowice – Sparta Parszowice 0:3

Dąb Stowarzy szenie Siedliska – Czarni Dziewin 1:3

Wilki Różana – Tęcza Kwietno 1:4

Grom Gromadzy ń-Wielowieś – Błękitni Legsad Kościelec 10:1

Generuj PDF

KLASA A GRUPA II 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Grom Gromadzy ń-Wielowieś 7 6 0 1 18 33-15

2. Tęcza Kwietno 7 4 2 1 14 25-14

3. Czarni Dziewin 7 4 1 2 13 20-16

4. Bazalt Piotrowice 7 4 1 2 13 17-12

5. KS Kłopotów 7 4 1 2 13 20-16

6. Unia Miłoradzice 7 4 0 3 12 26-21

7. Błękitni Koskowice 7 4 0 3 12 20-21

8. Sparta Parszowice 7 3 2 2 11 16-15

9. Wilki Różana 7 3 2 2 11 18-14

10. Kaczawa II Bieniowice 7 3 1 3 10 23-15

11. KS Winnica 6 2 2 2 8 13-13

12. Dąb Stowarzy szenie Siedliska 7 1 3 3 6 11-18

13. Albatros Jaśkowice 7 1 2 4 5 11-16

14. Park Targoszy n 7 1 2 4 5 6-26

15. Błękitni Legsad Kościelec 6 1 0 5 3 9-27

16. Orzeł Mikołajowice 7 0 1 6 1 11-20

Kolejka 7:
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Relaks Szklary  Dolne – Kry ształ Chocianowiec 1:1

Iskra II Księginice – Kupry t 02 Sucha Górna 2:4

Kłos Moskorzy n – Platan Siedlce 4:3

Huzar Raszówka – Perła Potoczek 3:3

Victoria Niemstów – LZS Nowa Wieś Lubińska 0:0

Górnik II Lubin – LZS Komorniki 4:2

Generuj PDF

KLASA B GRUPA II 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Kłos Moskorzy n 4 4 0 0 12 17-10

2. Perła Potoczek 4 3 1 0 10 27-6

3. Górnik II Lubin 4 3 0 1 9 15-8

4. Platan Siedlce 4 2 1 1 7 11-8

5. LZS Nowa Wieś Lubińska 4 2 1 1 7 5-5

6. Kry ształ Chocianowiec 4 2 1 1 7 12-6

7. Huzar Raszówka 4 1 1 2 4 11-11

8. Relaks Szklary  Dolne 4 1 1 2 4 8-10

9. LZS Komorniki 4 1 0 3 3 7-21

10. Kupry t 02 Sucha Górna 4 1 0 3 3 4-14

11. Victoria Niemstów 4 0 2 2 2 6-13

12. Iskra II Księginice 4 0 0 4 0 4-15

Kolejka 4:
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PDE LKS Gaworzy ce – Odra Grodziec Mały 1:2

Bły skawica Luboszy ce – Sokół Niechlów 4:1

Bły sk Studzionki – Sparta II Grębocice 0:6

LZS Żelazny  Most – Sparta II Rudna 6:0

Zry w Kotla – Wiewierzanka Wiewierz - : -

Generuj PDF

KLASA B GRUPA I 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Sparta II Grębocice 5 3 1 1 10 18-7

2. Bły skawica Luboszy ce 4 2 2 0 8 10-5

3. Odra Grodziec Mały 3 2 1 0 7 5-3

4. Wiewierzanka Wiewierz 3 2 1 0 7 11-5

5. Zry w Kotla 2 2 0 0 6 11-5

6. Sparta II Rudna 3 2 0 1 6 13-9

7. LZS Koźlice 3 1 1 1 4 9-6

8. PDE LKS Gaworzy ce 4 1 0 3 3 5-18

9. LZS Żelazny  Most 3 1 0 2 3 11-15

10. Sokół Niechlów 4 0 0 4 0 4-13

11. Bły sk Studzionki 4 0 0 4 0 4-15

Kolejka 4:
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Orla Wąsosz – Kuźnia Jawor 0:2

Prochowiczanka Prochowice – Apis Jędrzy chowice 1:1

Sparta Grębocice – Górnik Złotory ja 2:0

Karkonosze Jelenia Góra – Stal Chocianów 3:0

Ludowy  Zespół Sportowy  Lotnik Jeżów Sudecki – AKS

Strzegom

0:1

Orkan Szczedrzy kowice – KS Legnickie Pole 1:0

Odra Total Ścinawa – Gry f  Gry f ów Śląski 5:2

Sparta Rudna – Chrobry  II Głogów 2:2

Generuj PDF

IV LIGA - ZACHÓD 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Apis Jędrzy chowice 7 6 1 0 19 24-4

2. AKS Strzegom 7 6 1 0 19 15-3

3. Chrobry  II Głogów 7 6 1 0 19 24-5

4. Karkonosze Jelenia Góra 7 5 1 1 16 14-4

5. Odra Total Ścinawa 7 4 0 3 12 21-13

6. Sparta Grębocice 7 3 2 2 11 13-16

7. Orkan Szczedrzy kowice 7 3 1 3 10 9-12

8. Sparta Rudna 7 2 3 2 9 14-11

9. KS Legnickie Pole 7 3 0 4 9 13-12

10.
Ludowy  Zespół Sportowy  Lotnik

Jeżów Sudecki
7 3 0 4 9 9-14

11. Stal Chocianów 7 2 1 4 7 8-20

12. Kuźnia Jawor 7 2 0 5 6 10-15

13. Górnik Złotory ja 7 1 2 4 5 3-10

14. Gry f  Gry f ów Śląski 7 1 1 5 4 8-21

15. Orla Wąsosz 7 0 2 5 2 4-21

16. Prochowiczanka Prochowice 7 0 2 5 2 6-14

Kolejka 7:
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Płomień Radwanice – Zawisza Serby  Buildex 2:2

Konf eks Legnica – Iskra Kochlice 2:0

Przy szłość Prusice – ZZPD Górnik Lubin 2:7

Pogoń Góra – Zamet Przemków 6:0

Mewa Kunice – Gwardia Białołęka 5:1

Odra Chobienia – VSB Zry w Kłębanowice 2:1

Kaczawa Bieniowice – Iskra Księginice 8:3

Generuj PDF

KLASA OKRĘGOWA 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Mewa Kunice 6 6 0 0 18 20-5

2. Iskra Kochlice 7 5 0 2 15 17-9

3. ZZPD Górnik Lubin 7 4 3 0 15 22-11

4. Konf eks Legnica 7 4 1 2 13 16-14

5. Iskra Księginice 7 4 0 3 12 14-16

6. Kaczawa Bieniowice 7 3 3 1 12 26-14

7. Zawisza Serby  Buildex 7 3 2 2 11 17-16

8. VSB Zry w Kłębanowice 7 3 2 2 11 14-8

9. Gwardia Białołęka 7 2 1 4 7 12-15

10. Płomień Radwanice 6 1 2 3 5 14-17

11. Przy szłość Prusice 6 1 2 3 5 8-14

12. Odra Chobienia 6 1 1 4 4 6-19

13. Zamet Przemków 6 1 1 4 4 6-22

14. Pogoń Góra 6 1 1 4 4 9-14

15. KS Męcinka 6 0 1 5 1 10-17

Kolejka 7:

 » Siódma kolejka klasy okręgowej za nami, a w niej zgodnie z ocze-
kiwaniami zwycięstwo lidera z Kunic 5:1 nad Gwardią Białołęką oraz 
wicelidera z Lubina, który rozgromił 7:2 Przyszłość Prusice. 

Pierwsze zwycięstwo odniosła Pogoń 
Góra, pokonując na własnym boi-
sku Zamet Przemków aż 6:0. Wyso-

ko wygrała Kaczawa Bieniowice, aż 8:3 
z Iskrą Księginice. Konfeks Legnica poko-
nał na własnej murawie Iskrę Kochlice. 

Jedyny remis w tej kolejce padł w Rad-
wanicach, gdzie miejscowy Płomień 
podzielił się punktami z Zawiszą Ser-
by. Wiele emocji było w Chobieni, gdzie 
miejscowa Odra zapewniła sobie pierw-
sze ligowe zwycięstwo w tym sezonie, 
strzelając bramkę w 94. minucie na 2:1 
ze Zrywem Kłębanowice.  PIOTR FORTUNA

Mewa Kunice 
i Górnik 
Lubin nadal 
niepokonane 

Iskra Księginice musiała uznać 
wyższość Bieniowic
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Bilardowy pokaz przy 
wspaniałej publiczności
 » Ostatnie przygoto-

wania, układanie bil na 
stole przy pustych jesz-
cze trybunach i wielkie 
oczekiwanie. Po chwili 
dwa wejścia od strony 
kas biletowych RCS ot-
wierają się, a w nich co-
raz więcej młodych lu-
dzi, którzy przybyli spe-
cjalnie na pokaz „Bilard 
sportem wszystkich”. 
Ogólnopolska akcja cie-
szyła się w Lubinie wiel-
kim zainteresowaniem.

Na środku parkietu hali 
Regionalnego Cen-
trum Sportowego sym-

patycy bilardowych rozgry-
wek, bo jak się okazało więk-
szość młodzieży miała stycz-
ność z tą dyscypliną sportu. 
Mistrz świata w trikach bilar-
dowych Bogdan Wołowski, 
a także reprezentanci DSB 
Lubin w osobach Mieszka, 
Marcela i Wiktora Fortuń-

skich prezentowali swoje 
umiejętności. 

– To występ nieco w innej 
formie. Nie skupiamy się na 
rywalizacji, tylko chcemy 
pokazać wyjątkowość tego 
sportu – podkreśla Miesz-
ko Fortuński, mistrz Europy 
w odmianie 10-bil. – Cieszy, że 
odwiedziło nas tyle osób, aby 
zobaczyć, jak radzimy sobie 
na stole bilardowym. Gra-
my w bilard całe życie – doda-
je Marcel Fortuński, zawodnik 
ekstraklasowego DSB TianDe 
Lubin.

Spotkanie rozpoczęło się 
krótkimi meczami brato-

bójczymi. Ich rezultaty były 
różne, aczkolwiek każdy 
z zawodników DSB TianDe 
Lubin zanotował zwycięstwo. 

Lubiński bilardziści wraz 
z Bogusławem Fortuńskim 
tłumaczyli zaś zasady gry 
w odmianę 8 czy 9-bil. Celne 
wbijanie bil do łuzy w cieka-
wym stylu wywoływało falę 
entuzjazmu na trybunach 
i gratulacje okazywane okla-
skami. Quiz wiedzy o cenach 
kijów bilardowych czy sto-
łów, a także ile powinien 
dziennie trenować zawodnik, 
okazał się strzałem w dziesiąt-
kę. Wielu młodych podawa-

ło odpowiedzi myląc się bar-
dzo nieznacznie. I tak dowie-
dzieliśmy się, że dla począt-
kującego zawodnika kij moż-
na kupić za około 200 zł. Im 
dalej, tym drożej. Dla pro-
fesjonalnych graczy ten nie-
zbędny bilardowy oręż kosz-
tuje już 5 tys. zł.

Później przyszedł czas na 
triki bilardowe. Te, wykonał 

nie kto inny jak gwiazda dnia 
– Bogdan Wołkowski, a więc 
trener kadry narodowej, która 
podczas mistrzostw Europy 
zdobyła kilka medali, a tak-
że mistrz świata w trikach 
artystycznych czy snookero-
wych. – Ja sam lubię patrzeć 
na triki bilardowe, ale także 
wymyślać i robić. Najbardziej 
mnie cieszy to, jak zrobi się 

trik i wszystkim się to podo-
ba. Mam zawsze coś nowego 
– podkreśla Bogdan Wołow-
ski.

Pokaz w hali RCS to efekt 
ogólnopolskiej akcji promu-
jącej tę dyscyplinę – „Bilard 
sportem wszystkich – pokaz 
mistrzów”. 

 MARIUSZ BABICZ

Mecze i triki bilardowe. Lubińska młodzież zebrana w hali RCS miała wiele atrakcji
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Historyczne 
zwycięstwo 
 W 2. kolejce 1. ligi rugby 

Miedziowi Lubin pokonali 
po ciężkim meczu Watahę 
RC Zielona Góra 35:34.

Pierwsze w spotkanie na 
własnym boisku w 1. lidze 
Miedziowi zaczęli podob-
nie jak w Jarocinie, od stra-
ty dwóch przyłożeń. Przebu-
dzili się dopiero w 30. minu-
cie, po młynie dyktowanym 
na środku boiska. Ruszyli do 
ataku i metr po metrze mozol-
nie rozbijali zielonogórską 
obronę. Po 16 przegrupowa-
niach z rzędu sędzia podykto-
wał rzut karny metr od pola 
przyłożeń, który szybkim roz-
poczęciem na punkty zamie-
nia łącznik młyna Vladimir 
Dmytrenko. Wynik do prze-
rwy to 7:17.

W drugiej połowie Mie-
dziowi ruszyli do odrabia-
nia strat, ale to Wataha zdo-
była przyłożenie po kontr-
ataku i wynik meczu to już 
7:22. Kolejne minuty to zacię-
ta walka akcja za akcję, przy-
łożenie za przyłożenie. Zie-
lonogórzanie podwyższają 
wynik spotkania, a Miedzio-
wi natychmiast odpowia-
dają. Wynik w końcówce to 
28:34 dla Watahy. Grę roz-
poczęli Miedziowi ze środka 
boiska. Sędzia ogłosił, że dru-
żyny grają do martwej piłki. 

Oznacza to, że wszystko co 
muszą zrobić goście, to zła-
pać ją i wykopać poza boisko. 
Piłkę z rozpoczęcia złapał 
filar, ale pod presją nadbiega-
jących Miedziowych kopnął 
tak, że nie dość, że nie wyszła 
na aut, to jeszcze trafiła w ręce 
gospodarzy. Szybki przerzut 
na prawą stronę i rozpędzo-
ny Tomasz Nimczyk wylądo-
wał z nią na polu przyłożeń. 
Było 33 do 34. Do zwycięstwa 
Miedziowym brakowało tyl-
ko celnego kopa z podwyższe-
nia. Vladyslav Korotun usta-
wił piłkę na podstawce. Tego 
dnia, mimo silnego wiatru, 
nie pomylił się ani razu, ale 
tym razem kąt był bardzo 
ostry. Łącznik ataku Mie-
dziowych celnym kopem 
ustalił wynik na 35:34 dla 
lubinian.

Publiczność licznie zgro-
madzona na stadionie RCS 
oglądała prawdziwy thriller, 
który trzymał w napięciu do 
ostatniej sekundy. Miedzio-
wi odnieśli historyczne zwy-
cięstwo w 1. lidze i po dwóch 
kolejkach zajmują drugie 
miejsce w tabeli. W następ-
nym meczu lubinianie zmie-
rzą się na wyjeździe AZS AWF 
Warszawa, który jest najbar-
dziej utytułowanym klubem 
w Polsce.

 MARIUSZ BABICZ
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Publiczność licznie zgromadzona na stadionie RCS oglądała 
prawdziwy thriller

Napsuli krwi faworytom
 Miedziowi szczypiorniści 

walczyli jak równy 
z równym z jednym 
z kandydatów do medalu, 
Azotami Puławy. 
Gospodarze odskoczyli 
dopiero w końcówce, 
wygrywając 27:23 (12:11).

Zaczęło się zgodnie z pla-
nem puławian, którzy pro-
wadzili 3:1 i 5:2. Podopiecz-
ni Bartłomieja Jaszki i Jaro-
sława Hipnera ani myśleli 
składać broni i szybko dogo-
nili rywali. Po dwudziestu 
minutach na tablicy wyni-
ków było 6:6, a do przerwy 

Azoty prowadziły minimal-
nie, co zapowiadało dalsze 
emocje.

Tak też było, bo chociaż 
gospodarze prowadzili, to 
maksymalnie różnicą 1-2 
bramek. Lubinianie „trzy-
mali” wynik głównie dzięki 
skuteczności Macieja Toka-
ja (7 bramek na 9 rzutów) 
i bramkarza Marcina Scho-
dowskiego (40% skuteczno-
ści). Jeszcze dziesięć minut 
przed końcem puławia-
nie wygrywali tylko jedną 
bramką – 19:18, ale w samej 
końcówce więcej zimniej 
krwi zachowali gospodarze 

i chociaż Zagłębie walczyło 
do samego końca, to kom-
plet punktów został w Puła-
wach.

– Przez większą część 
meczu graliśmy bramka za 
bramkę. W końcówce wię-
cej zimnej krwi i doświad-
czenia wykazali przeciw-
nicy, dlatego to oni wygra-
li. Był to mecz walki z dużą 

ilością kar, zwrotów akcji 
i ładnych zagrań. Z nasze-
go punktu widzenia szko-
da, bo była szansa na punk-
ty na bardzo ciężkim tere-
nie. W piątek zagramy u sie-
bie z Piotrkowianinem i zro-
bimy wszystko, aby wygrać 
– mówi Michał Stankiewicz, 
obrotowy Zagłębia Lubin. 
 LL

Pewna wygrana
 » Trzecia seria PGNiG 

Superligi Kobiet dla 
Metraco Zagłębia Lu-
bin upłynęła pod zna-
kiem pierwszego do-
mowego meczu w no-
wym sezonie. Lubi-
nianki podejmowały 
niewygodnego rywala, 
Piotrcovię Piotrków 
Trybunalski. Miedzio-
we z roli faworyta wy-
wiązały się bardzo do-
brze, wygrywając z ry-
walem 31:18 (15:10).

Pierwszą bramkę zdo-
były przyjezdne i kie-
dy lubinianki szybko 

wyszły na 2:1, wydawało 
się, że pójdą za ciosem. Na to 
przez długi czas nie pozwa-
lała jednak Piotrcovia, któ-
ra „trzymała” wynik w oko-
licach remisu, głównie za 
sprawą skutecznych rzutów 
Victorii Macedo. Podopiecz-
ne Bożeny Karkut zaczęły 
budować swoją przewagę 
w ostatnich dziesięciu minu-
tach drugiej połowy, kiedy 
zdobyły kilka bramek z rzę-
du. Zawodniczki Metraco 

Zagłębia Lubin poprawiły 
obronę i skuteczność w ata-
ku, co przyniosło efekt. Pięć 
minut przed końcem pierw-
szej połowy na tablicy wyni-
ków było 14:10. W ostatnich 
fragmentach tej części spot-
kania padła jeszcze tylko jed-
na bramka, zdobyły ją lubi-
nianki i do przerwy było 
15:10.

Piotrcovia strzelecki 
impas przełamała czte-
ry minuty po zmianie 

stron, jednak inicjatywę 
wciąż posiadały lubinian-
ki. Szczypiornistki Metra-
co Zagłębia rozpędzały się 

z biegiem czasu i z minu-
ty na minutę ich przewaga 
była coraz wyższa. Po dzie-
sięciu minutach gry w dru-
giej połowie miedziowe 
wygrywały już 19:12 i nie 
zamierzały na tym poprze-
stawać. Druga połowa to 
prawdziwy popis Metraco 
Zagłębia, które kwadrans 
przed końcem wyszło na 
10-bramkowe prowadze-
nie. Nie tylko skuteczność 
była bronią lubinianek, 
twarda obrona sprawiła, 
że rywalki w drugiej części 
meczu bramki zdobywały 
niezwykle rzadko. Ozdo-
bą spotkania były kolejne 
widowiskowe akcje mie-
dziowych, w tym wrzut-
ki zakończone bramkami. 
Mecz zakończył się wyni-
kiem 31:18 na korzyść 
gospodyń.

 ŁUKASZ LEMANIK

KS Azoty Puławy – MKS Zagłębie Lubin  27:23 (12:11)
Azoty: Koshovy, Bogdanov – Gumiński 6, Łangowski 4, Dawydzik 3, Seroka 3, 
Przybylski 3, Kowalczyk 2, Jarosiewicz 2, Rogulski 2, Moryń 1, Podsiadło 1, 
Skwierawski, Szyba, Grzelak.
Zagłębie: Schodowski, Bartosik – Tokaj 7, Chychykalo 4, Sroczyk 3, Stankiewicz 
2, Kupiec 2, Dudkowski 2, Bogacz 1, Pawlaczyk 1, Gębala 1, Marciniak, Mrozo-
wicz, Borowczyk.

Metraco Zagłębie Lubin  
– MKS Piotrcovia Piotrków Trybunalski  31:18 (15:10)

MVP meczu: Małgorzata Buklarewicz (Metraco Zagłębie)
Metraco Zagłębie: Wąż, Maliczkiewicz 1 – Hurychova, Stanisławczyk, Grzyb 5, 
Hartman 4, Trawczyńska 1, Buklarewicz 4, Górna 5, Miłek 1, Ważna, Galińska, Za-
wistowska 3, Matieli 3, Belmas 1, Milojević 3.
Piotrcovia: Kolasińska, Opelt, Sarnecka –  Joia, Klonowska 3, Oreszczuk 1, 
Dorsz 1, Ciura 2, Sobecka 2, Belmas Vladislava 1, Gajewska 1, Małecka, Macedo 
7, Podzimowska.

Lubinianki podejmowały niewygodnego rywala
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Ševela: Widziałem zapał 
i dobrą organizację
 – Język słowacki i polski są 

podobne, poza tym jestem 
w Polsce i chcę posługiwać się 
językiem polskim – mówił na 
konferencji prasowej nowy 
szkoleniowiec KGHM Zagłębia 
Lubin. Martin Ševela miło 
zaskoczył swoich rozmówców 
już na wstępie, teraz chce 
zaskoczyć pracą z zawodnikami 
w rozgrywkach ekstraklasy.

Na konferencji zapoznawczej 
z nowym trenerem, najpierw głos 
zabrał dyrektor sportowy klubu, 
który wyraził nadzieję, iż ostat-
nie zwycięstwo nad jedenastym 
zespołem ekstraklasy podnio-
sło morale, a nowy trener będzie 
kontynuował z Zagłębiem taki 
obraz gry.

– Po takim burzliwym okre-
sie rozmów i analiz dokonali-
śmy wyboru. Pierwszym tre-
nerem zespołu Zagłębie Lubin 
został Martin Ševela. Podpisali-
śmy kontrakt z trenerem do koń-
ca sezonu z możliwością przedłu-
żenia o kolejny sezon. Ja osobi-
ście bardzo cieszę się z tego wybo-
ru, bo uważam, że pasuje swo-
im charakterem, temperamen-
tem, sposobem pracy i zapałem 
do Zagłębia Lubin, do tej 
drużyny, którą mamy. 
Mam też duże nadzieje 

związane z trenerem i grą zespo-
łu, bo ten początek sezonu był 
troszkę burzliwy i nie wyglądał 
tak, jakbyśmy sobie tego wszyscy 
życzyli. Mam nadzieję, że ostatni 
mecz, który oglądał z trybun tre-
ner Ševela jest takim promykiem 
nadziei, że dla Zagłębia przycho-
dzą teraz lepsze i stabilniejsze cza-
sy – przyznaje Michał Żewłakow, 
dyrektor sportowy KGHM Zagłę-
bia Lubin.

Nowy szkoleniowiec przyznał, 
że pierwsze sygnały co do ewen-
tualnej pracy w Lubinie, otrzymał 
jeszcze przed pauzą związaną na 
mecze reprezentacji narodowej. 
Od tamtego czasu cały czas klub 
miał kontakt ze Słowakiem. Mar-
tin Ševela widzi w zespole poten-
cjał i zamierza go wydobyć.

– Dziękuję dyrektorowi sporto-
wemu Michałowi Żewłakowowi 
za danie szansy bycia tutaj w top 
polskim klubie, pracować w eks-
traklasie. Mamy ambicję być lep-
szymi. Może start ligi nie był ide-
alny, ale w meczu z Wisłą widzia-
łem zapał i dobrą organizację. 
Widzę wielki potencjał w dru-
żynie. Piłkarze chcą pracować 
i widać, że mają charakter – mówi 
Martin Ševela, nowy szkolenio-
wiec KGHM Zagłębia Lubin.

 MARIUSZ BABICZ

Martin Ševela wi-
dzi w zespole po-
tencjał i zamierza 
go wydobyć  
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 » W ramach 9. kolejki PKO BP Ekstraklasy, 
KGHM Zagłębie Lubin czekało derbowe 
spotkanie ze Śląskiem Wrocław. Po pełnym 
emocji i bramek meczu miedziowi wywieźli 
remis ze stadionu wicelidera. Bramki dla 
gości strzelali: Filip Starzyński, Bartosz 
Kopacz, Sasa Živec oraz Bartosz Slisz.

W 5. minucie świet-
ną interwen-
cją popisał się 

Konrad Forenc po strza-
le Roberta Picha. Chwi-
lę później Damjan Bohar 
zagrywał w polu kar-
nym po linii do Starzyń-
skiego, jednak ten strze-
lił minimalnie obok słup-
ka. W 21. minucie bram-
kę dla gospodarzy zdobył 
Erik Exposito. Ataki nasi-
lały się po obu stronach. 

W 25. minucie meczu 
Damjan Bohar z około 
dwudziestu metrów strze-
lił nad poprzeczką rywa-
li, w 29. minucie taki sam 
manewr wykonał Sasa 
Živec. W 32. minucie po 
weryfikacji VAR sędzia 
Marciniak podyktował 
jedenastkę dla Zagłębia 
Lubin. Na bramkę zamie-
nił ją Filip Starzyński. Po 
rzucie różnym zamiesza-
nie w polu karnym po raz 

kolejny wykorzystał Erik 
Exposito i wyprowadził 
gospodarzy na rezultat 
2:1. W doliczonym czasie 
pierwszej połowy wynik 
meczu wyrównał Bartosz 
Kopacz po asyście Lubo-
mira Guldana.

W drugiej odsłonie 
spotkania w 63. minu-
cie Zagłębie Lubin pierw-
szy raz wyszło na pro-
wadzenie, dzięki pięknej 
bramce najlepszego strzel-
ca miedziowych Sasy 
Zivca. Chwilę później do 
wyrównania doprowadził 
Dino Stiglec. W 69. minu-
cie fenomenalną bram-
kę zdobył Bartosz Slisz, 

który wolejem z około 35 
metrów strzelił w okien-
ko gości. W 79. minu-
cie fenomenalną inter-
wencją popisał się Kon-
rad Forenc. W 90. minu-
cie wynik meczu wyrów-
nał Erik Exposito jedno-
cześnie kompletując hat-
-tricka.

W następnym spotka-
niu w ramach 10. kolej-
ki PKO BP Ekstraklasy 
KGHM Zagłębie Lubin 
zmierzy się z beniamin-
kiem ŁKS Łódź. Mecz 
odbędzie się w poniedzia-
łek 30 września o godzi-
nie 18.

PIOTR FORTUNA

Kanonada bramek

Śląsk Wrocław – Zagłębie Lubin  4:4 (2:2)
Bramki: Erik Expósito 22, 38, 90, Dino Štiglec 65 - Filip Starzyński 32 (k), 
Bartosz Kopacz 45, Saša Živec 63, Bartosz Slisz 68.
Śląsk Wrocław: 1. Matúš Putnocký – 28. Łukasz Broź, 5. Israel Puerto, 
14. Wojciech Golla, 4. Dino Štiglec – 18. Lubambo Musonda (83, 11. Mate-
usz Cholewiak), 21. Jakub Łabojko, 6. Michał Chrapek, 7. Róbert Pich (72, 
19. Filip Marković), 8. Przemysław Płacheta (90, 20. Mateusz Hołownia) – 
9. Erik Expósito. 
Zagłębie Lubin: 12. Konrad Forenc – 44. Alan Czerwiński, 2. Bartosz Ko-
pacz, 33. Ľubomír Guldan, 3. Saša Balić – 7. Saša Živec, 24. Jakub Tosik (84, 
8. Łukasz Poręba), 99. Bartosz Slisz, 18. Filip Starzyński, 39. Damjan Bohar 
– 9. Rok Sirk (69, 5. Maciej Dąbrowski). 

Bramki dla gości strzelali 
Filip Starzyński, Bartosz 
Kopacz, Sasa Živec oraz 

Bartosz Slisz

23.09.2019 sport.system-3.com.pl/cms/modules/generate/matrix.php?tax=1&searchMenu=53&round=9&matrix=newspaper&title=&fromNumber=&toNumber=

http://sport.system-3.com.pl/cms/modules/generate/matrix.php?tax=1&searchMenu=53&round=9&matrix=newspaper&title=&fromNumber=&toNumber= 1/1

Piast Gliwice – Raków Częstochowa 2:1

Lech Poznań – Jagiellonia Biały stok 1:1

ŁKS Łódź – Arka Gdy nia 1:4

Lechia Gdańsk – Korona Kielce 2:0

Śląsk Wrocław – KGHM Zagłębie Lubin 4:4

Wisła Płock – Wisła Kraków 2:1

Pogoń Szczecin – Górnik Zabrze 1:1

Cracov ia – Legia Warszawa 1:2

Generuj PDF

PKO Ekstraklasa 2019/2020

Lp. Druży na M W R P Pkt. B

1. Pogoń Szczecin 9 5 3 1 18 10-5

2. Śląsk Wrocław 9 4 5 0 17 14-9

3. Legia Warszawa 9 5 2 2 17 12-8

4. Jagiellonia Biały stok 9 4 4 1 16 15-8

5. Cracov ia 9 5 1 3 16 15-10

6. Lechia Gdańsk 9 4 4 1 16 11-7

7. Piast Gliwice 9 4 2 3 14 10-8

8. Wisła Płock 9 4 1 4 13 9-16

9. Lech Poznań 9 3 3 3 12 14-12

10. Górnik Zabrze 9 3 3 3 12 8-7

11. Wisła Kraków 9 3 2 4 11 13-10

12. KGHM Zagłębie Lubin 9 2 3 4 9 16-16

13. Raków Częstochowa 9 3 0 6 9 10-14

14. Arka Gdy nia 9 2 2 5 8 7-14

15. Korona Kielce 9 1 2 6 5 4-13

16. ŁKS Łódź 9 1 1 7 4 7-18

Kolejka 9:
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